
پنجشنبه  14 بهمن ماه 1395  4 جمادی الاول 1438   3 ژانویه 2017   شماره 4209  سال نوزدهم   1000 تومان

روزنامه صبح ایران

8

رهبر معظم انقلاب اسلامی، در نخستین ساعات روز گذشته و به مناسبت 
ایام  الله دهه مبارک فجر، با حضور در حرم مطهر امام خمینی)ره( و گلزار 
شهدای بهشت زهرا، یاد بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی و شهدای گران قدر را 

گرامی داشتند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، همزمان با ایام دهه 
فجر انقلاب اسلامی، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
صبح دیروز )چهارشنبه( با حضور در مرقد مطهر امام راحل، ضمن اقامه نماز و 

قرائت فاتحه، یاد بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی را گرامی داشتند.
هاشمی  اکبر  الله  آیت  مزار  بر  خامنه ای همچنین  الله  آیت  حضرت 

رفسنجانی رئیس فقید مجمع تشخیص مصلحت نظام با قرائت قرآن، غفران و 
رحمت الهی را برای آن مرحوم مسالت کردند. رهبر انقلاب اسلامی سپس در 
مرقد شهدای هفتم تیر و دولت، از مقام شامخ شهیدان والامقام بهشتی، رجایی، 

باهنر و دیگر شهیدان بزرگوار تجلیل کردند.
ایشان همچنین در مزار شهدای انقلاب اسلامی و دفاع مقدس، شهدای 
مدافع حرم و حریم اهل بیت علیهم السلام و آتش نشانان مؤمن و قهرمان که 
به تازگی در حادثه ساختمان پلاسکو در راه خدمت شهید شدند، حضور یافتند 
و یاد و خاطره همه  این فداکاران با اخلاص را گرامی داشتند و علوّ درجات آنان 

را از درگاه خداوند مسألت کردند.

 به مناسبت دهه فجر صورت گرفت:

حضور رهبر معظم انقلاب اسلامی در حرم مطهر امام راحل

پاسخ وزیر بهداشت به مخالفان طرح تحول سلامت

شکست طرح تحول سلامت اتفاق نخواهد افتاد
جهانگیری : تردیدی در دولت برای ادامه مسیر طرح تحول سلامت وجود ندارد

وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی گفت: عده ای هر 
روز تلاش می کنند و منتظرند که شکست و توقف طرح تحول 

سلامت را ببینند اما با همت دولت این اتفاق نمی افتد.
سیدحسن هاشمی عصر چهارشنبه در مراسم روز پرستار 

در محل سالن اجلاس سران افزود: کارهای بزرگی با اجرای 
طرح تحول سلامت دربرای ارتقای سلامت مردم انجام شده و 
امیدواریم با حمایت مسئولان سایرحلقه های این زنجیر نیز به 

مرحله اجرا درآید...

 آتش انتقادات باز هم خاموش نشد

عارف: برخی بزرگ تر از این هستند که عذرخواهی کنند

اعتراض جلودارزاده به عذرخواهی نکردن قالیباف

سخنگوی موگرینی:

 آزمایش موشکی ایران نقض برجام نیست

موحدی کرمانی جانشین آیت الله در مجمع

حادثه پلاسکو باید در مقیاس ملی بررسی شود

 انتقاد لاریجانی از برج  سازی های فراوان در تهران

در جلسه بررسی حادثه پلاسکو در مجلس چه گذشت؟

قا لیباف
عذرخواهی نکرد!

میلاد حضرت زینب )س( و روز پرستار را تبریک می گوئیم

2

2

2

7 2

8

پیکرهای مطهر 
6 شهید مدافع حرم 

در قم تشییع شد

فرماندار قم تاکید کرد

مالکیت استان قم بر 
کاروانسرای دیر گچین

فرماندار قم با تاکید بر مالکیت قم بر کاروانسرای تاریخی دیر 
گچین گفت: این موضوع کاملا ثابت شده و در مورد حقانیت قم 

در این زمینه به هیچ وجه محل مناقشه نیست.
رضا سیار اظهار داشت: این مکان تاریخی جزو نقشه جغرافیای 
سیاسی قم است ولی به خاطر اهمال مسئولان قم، سند آن از 
طرف اداره کل ثبت اسناد و املاک تهران به نام منابع طبیعی این 

استان گرفته شده است.

پیکرهای مطهر 6 شهید مدافع حرم حضرت زینب )س(، عصر 
چهارشنبه از بیت تاریخی امام راحل در قم به سمت حرم حضرت 
معصومه )س( تشییع و خاکسپاری شد. پیکرهای پاک شهدای 
مدافع حرم حضرت زینب کبری )س( که به تازگی در سوریه به 
دست تکفیری ها به شهادت رسیده بودند بر دوش مردم شهید 
پرور قم از بیت تاریخی امام خمینی )ره( واقع در میدان روح الله 
به سمت حرم مطهر حضرت معصومه )س( تشییع شد. در این 
مراسم که فضلا، طلبه ها، دانشجویان و قشرهای مختلف مردم به 
همراه خانواده های شهدا حضور داشتند، پیکرهای مطهر شهدا بعد 
از طواف بر گرداگرد ضریح مطهر کریمه اهل بیت )ع( و اقامه نماز 
میت توسط آیت الله سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس 
حرم حضرت معصومه )س(، برای خاکسپاری به آرامستان بهشت 
معصومه قم منتقل شدند. در طول مسیر تشییع، خانواده های 
شهدا تصاویری از رشادت های این شهدا در جنگ با تکفیری ها 
را در دست داشته و با شاخه های گل پیکر مطهر آنان را گلباران 
کردند. همچنین شعارهای مرگ بر آمریکا، مرگ بر اسراییل و 
ندای لبیک یا زینب )س( در فضای معنوی خیابان های اطراف و 
صحن های حرم مطهر طنین انداز شد. شرکت کنندگان در این 
مراسم معنوی با مشت های گره کرده، جنایت های تروریست 

های وابسته به استکبار را در منطقه محکوم کردند.

اصلاحات تعرفه عوارض 
و بهاء خدمات سال 
1396 شهرداری قم

لغو ویزای دیگر ملت ها اقدام تازه کارها است
رئیس جمهور در مراسم روز ملی فناوری فضایی:

تکنولوژی فضایی موجب اقتدار کشور است
پیام و فرصتی که برجام آفرید از اصل آن مهم تر است

همه باید پیام رسان انقلاب اسلامی باشیم
مذاکرات هسته ای نمایش توان سیاسی ایران
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رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم از بهره برداری 23 پروژه شاخص با 
اعتباری بالغ بر 39 میلیارد تومان و اشتغال زایی برای 464 نفر همزمان با دهه مبارک 

فجر خبر داد.
محمدرضا طلایی ظهر دیروز طی نشست خبری که در سالن اجتماعات سازمان 
جهاد کشاورزی استان برگزار شد، با بیان اینکه این سازمان در روستاها و مناطق 
محروم خدمات خود را به صورت گسترده دنبال می کند، اظهار کرد: وزارت جهاد 
کشاورزی به عنوان متولی امنیت غذایی در کشور مباحث مختلف را دنبال کرده و به 

گفته دولت مردان توانسته به داشته های داخلی تکیه کند.
وی از صادرات لبنیات و برداشت گندم به میزان مورد نیاز یاد کرد و افزود: رشد 
اقتصادی مدیون بخش کشاورزی است و این رشد با توجه به آمارها ادامه خواهد 
داشت. ÷رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به اینکه تولید 800 هزار 
تن محصولات باغی و کشاورزی از دیگر افتخارات کشور است، تصریح کرد: در استان 
قم برای مدیریت منابع آبی اقدامات مطلوبی انجام شده است چراکه چالش آب به 
مرحله ای نرسیده که نتوان آن را جبران کرد به همین علت باید اصلاح مدیریت آب 

را در دستور کار خود قرار دهیم.
وی خاطرنشان کرد: روش های جدید آبیاری دستاوردهای مطلوبی را برای استان 
به دنبال داشته است به همین علت راهکارهای تشویقی برای هدایت کشاورزان به 

سمت این روش ها مورد توجه قرار گرفته است.
طلایی با تاکید بر اینکه ترویج الگوی کشت به صورت ویژه مورد توجه سازمان 
جهاد کشاورزی استان قم قرار گرفته است، گفت: نزدیک به 5 هزار هکتار توسعه 
باغ های مختلف از جمله پسته را داشته ایم تا بتوانیم با کاهش مصرف آب درآمد 

کشاورزی را افزایش دهیم.
وی استفاده از محصولات کشاورزی کم مصرف را از دیگر اولویت های مورد نیاز 
استان قم برشمرد و ادامه داد: طی سال جاری نزدیک به پنج میلیارد تومان تسهیلات 

برای خرید تراکتور پرداخت شده است و 93 دستگاه تراکتور نیز در طول دو سال 
گذشته با تجهیزات کامل وارد سیستم کشاورزی استان شده است.

قرار  توجه  ویژه مورد  به صورت  دارویی  اینکه کشت گیاهان  بیان  با  طلایی 
می گیرد، عنوان کرد: کاشت 133 هکتار گیاهان دارویی با اولویت گل محمدی و 

زعفران دنبال شده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم به بهره برداری از 23 پروژه شاخص با 
اعتباری بالغ بر 39 میلیارد تومان در ایام دهه مبارک فجر اشاره کرد و افزود: مراسم 
بهره برداری از این پروژه ها که اشتغال 464 نفر را به دنبال داشته است، با حضور 

مسؤولان استانی و ملی در 19 بهمن ماه برگزار می شود.
وی خاطرنشان کرد: در ایام دهه فجر هفت پروژه در حوزه دام، سه پروژه در حوزه 
تولیدات گیاهی، 10 پروژه در حوزه آب و خاک، دو پروژه در حوزه صنایع و یک پروژه 
در حوزه شیلات به بهره برداری می رسد که مجموع آوردهای مردمی در این پروژه ها 

23 میلیارد و 900 میلیون تومان بوده است.
وی همچنین با بیان اینکه اظهارنظرها در مورد آنفولانزای پرندگان فنی نیست، 
اظهار کرد: نقاط مختلف دنیا با این مشکل روبرو هستند اما مورد انسانی آنفولانزا در 
قم اعلام نشده و اتفاقی نیافته است و با توجه به اینکه شیوع آنفولانزای پرندگان نیز 
خسارت های سنگینی را برای مالکان به دنبال دارد نزدیک به دو میلیون قطعه مرغ 
درگیر با آنفولانزا به صورت کامل معدوم سازی شده که 40 میلیارد تومان خسارت 

به دنبال داشته است.
طلایی با تاکید بر اینکه اظهارنظرهای غیرتخصصی در مورد آنفولانزای پرندگان 
اهداف خاصی را به دنبال دارد، مطرح کرد: برخی به دنبال لطمه زدن به سرمایه طیور 
کشور هستند و برای رسیدن به اهداف خود از هیچ اقدامی دریغ نمی کنند؛ هر چند 
95 درصد مرغ های تخم گذار دچار این مشکل می شوند اما اکنون در استان هیچ 

واحد آلوده ای نداریم.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبر داد:

بهره برداری از 23 پروژه بخش کشاورزی همزمان با دهه فجر
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آزمایش موشکی ایران؛ بهانه 
تازه برجام ستیزان خارجی

برخی  برای  را  بهانه  ایران  موشکی  آزمایش  خبر 
دشمنان منطقه ای و فرامنطقه ای ایران فراهم ساخت 
تا این مساله را ناقض قطعنامه 2231 و »برجام« بدانند؛ 
توطئه ای نخ نما که پیشتر در مورد آزمایش موشک 

»عماد« نیز انجام گرفت اما راه به جایی نبرد. آزمایش موشکی ایران سبب شد تا شورای 
امنیت سازمان ملل روز سه شنبه دوازدهم بهمن ماه در جریان نشستی اضطراری 
در نیویورک به بررسی این موضوع بپردازد. پس از این نشست دشمنان کشورمان از 
فرصت به دست آمده بهره جستند تا آزمایش موشکی ایران را نقض برجام یا دست 
کم نقض قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان ملل تفسیر کنند؛ اتهام هایی که از 
سوی سران جمهوری اسلامی ایران بی پاسخ نماند. آزمایش موشکی ایران با واکنش 
های متفاوتی همراه بوده است که این واکنش ها را می توان در سه دسته جای داد. 
نخست، دشمنان ایران همانند آمریکا و رژیم صهیونیستی که آن را ناقض برجام و 
قطعنامه 2231 می دانند. دوم، برخی کشورهای اروپایی و اعضای گروه 1+5 همانند 
فرانسه که این موضوع را در تعارض با بر روح برجام ارزیابی می کنند. گروه سوم هم 
دیگر کشورهای مذاکره کننده در گفت وگوهای هسته ای همانند ایران و روسیه که 
آزمایش موشکی را بی ارتباط با قطعنامه و توافق هسته ای می دانند. در قطعنامه 
2231 که شورای امنیت اواخر تیرماه پارسال صادر کرد به مسائل تسلیحاتی و موشکی 
ایران نیز اشاره شد. در بند 3 بخش »پیوست ب: اعلامیه« قطعنامه 2231 آمده است: 
از ایران خواسته می شود تا هشت سال پس از »روز قبول توافق« یا تا زمانی که آژانس 
گزارشی مبنی بر تایید »نتیجه گیری گسترده تر« ارایه کند، هرکدام زودتر حادث 
شود، هیچ فعالیتی مرتبط با موشک های بالستیکی طراحی شده برای قابلیت حمل 
سلاح های هسته ای، شامل پرتاب با استفاده از چنین فناوری های موشک های 
بالستیک، صورت ندهد. با نگاهی کوتاه به این بند مشخص می شود موشک هایی که 
قابلیت حمل سلاح های هسته ای دارند، منع شده اند چرا که تلاش کشورها برای 
دستیابی به این قبیل جنگ افزارها، جهان را ناامن تر و تنش ها را افزون تر خواهد کرد. 
تاکنون موشک های آزمایش شده ایران برخلاف آنچه دشمنان و مخالفان خارجی ادعا 
می کند با هدف حمل کلاهک های هسته ای طراحی نشده اند؛ بنابراین، آزمایش 
موشکی ایران اقدامی است که تنها در راستای تقویت بنیه دفاعی کشور انجام شده 
است. وقتی نماینده آمریکا در سازمان ملل موضوع آزمایش موشکی ایران را در این 
شورا مطرح کرد باید به این نکته نیز توجه می کرد که ایالات متحده سالانه بودجه ای 
بیش از 600 میلیارد دلار را تنها به بخش نظامی خود اختصاص می دهد و تجاوز به 
کشورهای مختلف جهان همانند عراق، افغانستان و ... تنها چند برگ از پرونده قطور 
سیاست تهاجمی آن است؛ بنابراین، نسخه پیچی برای جمهوری اسلامی ایران که خود 
بزرگترین قربانی جنگ هشت ساله تحمیلی است، منطقی به نظر نمی رسد. ضمن 
این که تقویت توان نظامی ایران به دلیل قرار گرفتن در منطقه ای ناامن و جنگ زده 
امری عادی می نماید. در ارتباط با کسانی که آزمایش موشکی ایران را نقض قطعنامه 
2231 و در نهایت برجام می دانند، لازم به بیان است هر چند که جمهوری اسلامی 
ایران به هیچ وجه این قطعنامه را نقض نکرده اما حتی در صورت نقض قطعنامه، برجام 
همچنان پابرجاست. در بند 10 بیانیه ایران پس از تصویب قطعنامه 2231 آمده بود که 
»جمهوری اسلامی ایران تفاهم مشترک و توافق صریح همه طرف های شرکت کننده 
در برجام را مورد تاکید قرار می دهد که بر مبنای آن مفاد قطعنامه 2231 شورای 
امنیت در تایید برجام، به مثابه مفاد برجام نبوده و به هیچ وجه نمی تواند اجرای برجام 
را تحت تاثیر قرار دهد.« به جرات می توان گفت که بیشترین مخالفت ها با توافق 
هسته ای از جانب »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر رژیم صهیونیستی صورت گرفته 
است. او پیش از توافق تیرماه پارسال، تلاش های زیادی را با هدف به بن بست کشاندن 
گفت وگوها انجام داد و حتی بدون هماهنگی با »باراک اوباما« رییس جمهوری پیشین 
آمریکا، در جمع نمایندگان کنگره حاضر شد و آنان را به مخالفت با توافق تشویق کرد؛ 
توطئه هایی که هرگز نتیجه نداد و بسترساز شکاف بین سران تل آویو و واشنگتن شد.
وقتی پارسال، ایران به آزمایش 2 موشک از جمله موشک زمین به زمین عماد 
اقدام کرد، نتانیاهو به سرعت در واکنش به آن، آزمایش موشکی ایران را نقض قطعنامه 
2231 و برجام دانست اما راه به جایی نبرد. حال که دولت جمهوریخواه »دونالد 
ترامپ« با رویکرد مخالفت با توافق هسته ای در آمریکا روی کار آمده است، نتانیاهو 
شانس خود را برای برهم زدن توافق دوباره امتحان می کند. نتانیاهو از نخستین افرادی 
بود که آزمایش موشکی اخیر ایران را »نفض فاحش« قطعنامه شورای امنیت خواند. 

سران رژیم صهیونیستی در حالی ایران را تهدیدی برای امنیت منطقه می داند 
که خود با بیش از 200 کلاهک هسته ای و کشتار روزانه مردم بیگناه فلسطین 
تهدیدکننده امنیت منطقه و جهان به شمار می روند. آمریکا و متحدان منطقه ای 
این کشور که آزمایش موشکی ایران را برجسته و از آن بهره برداری می کنند، هر 
روز بر دامنه همکاری های دفاعی خود می افزایند. در تازه ترین رویدادها نشان می 
دهد که عربستان سعودی و دولت جدید آمریکا با هدف مقابله با سیاست های منطقه 
ای جمهوری اسلامی همسویی بیشتری در سیاست های نفتی و دفاعی در پیش 
گرفته اند. امروز چهارشنبه سیزدهم بهمن ماه »اس. پی. ای« خبرگزاری دولتی سعودی 
»جیمز ماتیس« وزیر دفاع آمریکا و »امیرمحمدبن سلمان« معاون ولیعهد و وزیر دفاع 
عربستان درباره گسترش همکاری های 2 کشور به صورت تلفنی گفت وگو کرده اند. 
تلاش دولت جدید آمریکا برای توسعه روابط خود با برخی کشورهای حوزه خلیج 
فارس از جمله عربستان بیشتر برای مقابله با توان نظامی و اقتصادی ایران صورت می 
گیرد. به همین دلیل بود که »حسین دهقان« وزیر دفاع کشورمان روز دوشنبه اظهار 
کرد که آمریکایی ها و عربستانی ها تلاش می کنند در منطقه فضای التهاب و تشنج را 
توسعه دهند و اصطلاحا ایران هراسی را در راس برنامه های خود قراردادند و هر اتفاقی 

می افتد با این موضوع مرتبط می کنند.

عقیله بنی هاشم )س(؛ پرستار 
انقلاب و نهضت حسینی )ع(

میلاد  زادروز  خجسته  الاولی  جمادی  پنجم 
سراسرسعادت عقیله بنی هاشم بانوی قهرمان کربلا و پیام 
رسان نهضت عاشورا حضرت زینب کبری )س( است؛ 

بانوی بزرگواری که هم مادر شهید است و هم خواهر و همسر و دختر و عمه شهید و 
هم شیرزنی است بردبار و صبور و مقاوم که به همگان بخصوص خانواده های معظم 
شهدا درس صبر و وفا و وقار و استقامت و دفاع از حریم ولایت می دهد. بانوی حماسه 
آفرینی که مضجع شریف و منورش در دمشق، قرن هاست همچون خورشیدی فروزان 
به سرتاسر گیتی پرتو افکنی می کند و جذبه ملکوتی آن، دل های مریدان قرآن و 
اهل بیت )ع( و ولایت و ارادتمندان فرهنگ عاشورایی را به خود می کشاند و بی 
جهت نیست که مدافعان حرم، این یلان شیردل، همچو پروانه ای گرد شمع وجودش 
در طوافند تا مگر در این ماجرای هجوم تکفیر، کسی حتی ز سایه سر زینب )س( 
حجاب بردارد. حضرت زینب )س( ضمن این که رسالت مهم تبلیغ نهضت حسینی 
را به خوبی انجام داد، از پرستاری حضرت امام سجاد )ع( و سایر بیماران و مصیبت 
زدگان اهل بیت )ع( در جریان عاشورا، با همه سختی ها و ناملایمات، آنی فروگذار 
نبود؛ البته هر چند پرستاری وظیفه سنگین و ارزشمندی است و پرستار متعهد باید با 
صبر و حوصله، تحمل هر نوع ناملایمات را برای انجام خدمتش بنماید ولی با این حال 
مقام زینب کبری )س(، آن قدر والا و عظیم است که حقیقتا او را باید پرستار و مراقب 
نهضت و انقلاب حسینی نامید. در دوران دفاع مقدس نیز پرستاران به تاسی از حضرت 
زینب )س( مسئولانه، مشفقانه، داوطلبانه و ولایی در صحنه نبرد و رسیدگی به حال 
مجروحان حضور یافتند و در این راه چه بسا خود نیز شهید، جانباز و یا اسیر شدند و 
به این ترتیب مسیر نورانی انتقال فرهنگ عاشورایی دفاع مقدس را استمرار بخشیدند.
به یقین می توان گفت از مهمترین ویژگی های پرستاران در سال های حماسه و 
ایثار داشتن شجاعت و پشتکار در انجام وظایف مهارتی، خودباوری و اعتماد به نفس 
بالای آنان در درمان و مراقبت مصدومان شیمیایی، بیولوژی و همچنین در عرصه های 
تخصصی و مدیریتی و دادن روحیه به مجروحان جبهه اسلام بود که قطعا حضور در 
بهداری رزم نیروهای مسلح، آنان را مدیرانی متخصص و با درایت و حتی با توانمندی 
مافوق تخصص خود تربیت کرده بود. نقش آفرینی پرستاران در کنار سایر کادر پزشکی 
تنها به جبهه ها محدود نمی شد، بلکه این حضور حماسی در اوج حملات هوایی 
ناجوانمردانه دشمن بعثی به مناطق مسکونی و شهرها که صدها تن از مردان، زنان و 

کودکان بی گناه به خاک و خون کشیده می شدند، نیز مشهود بود.
سفیدپوشان دوران دفاع مقدس به زیبایی به وظیفه زهرایی )س( و زینبی )س( 
خود عمل کردند؛ آنان با علم و عمل عالمانه، صالحانه و عاشقانه خود، پرستاری را 
فراتر از یک  شغل، به هنر و عطیه ای الهی و ارزشمند تبدیل کردند و اینک در سی 
و هشتمین فجر شکوهمند انقلاب اسلامی، ضمن تجلیل از مقام شامخ و شخصیت 
والای حضرت زینب )س( و تقدیر از زحمات و نقش پرارزش پرستاران در جامعه 
که با روحیه والا و بسیجی خود در راستای خدمت به نظام اسلامی لحظه ای دریغ 
نمی ورزند، یاد و خاطره امام راحل )ه( و شهدا، ایثارگران، جانبازان و آزادگان جامعه 
پرستاری را در طول هشت سال دفاع مقدس گرامی می داریم و همچنین مقام رفیع 
شهدای بزرگوار مدافع حرم حضرت زینب )س( را ارج نهاده و با آنان در پیمودن راه 

نورانی شان تجدید پیمان می نماییم.
* مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم

رییس قوه قضاییه:

مفتخریم که در چارچوب قانون عمل می کنیم
رییس قوه قضاییه گفت: ما مسئولان قوه قضاییه آنچه که در توان داریم برای 
رسیدن به اهداف به میان آوردیم، مخصوصا در برخورد با مفسدان اقتصادی، تامین 
آزادی های مشروع، احیای حقوق عامه، گسترش عدالت و رسیدگی متقن به دعاوی 

و تظلم خواهی.
آیت الله آملی لاریجانی دیروز با حضور در حرم امام راحل، گفت: ما می دانیم که 
انقلاب اسلامی یک انقلاب بی بدیلی است که با رهبری های امام راحل در 38 سال 
پیش و با ایثار ایثارگران پدید آمد و انقلابی که در شرق و غرب عالم بدیلی نداشت و 
شاخصه این انقلاب مردم سالاری و اسلامیت است. وی ادامه داد: در چارچوب این 
نظام که منادی انقلاب و بشریت است برای قوه قضاییه وظایف خطیری ترسیم کرده 
از جمله گسترش عدالت و احیای حقوق عامه و رسیدگی به دعاوی مظلومان و تعقیب 
مجرمین؛ لذا قوه قضاییه برحسب آنچه که در قانون آمده و آنچه که امام تعریف کردند 
وظایف زیادی در احقاق حقوق و تعقیب مجرمین و برخورد با مفسدین و پیشگیری 
از جرم دارد. رییس قوه قضاییه اظهار کرد: ما در این روز عزیز و در جمع مسئولان 
عالی قضایی با امام راحل و آرمان های ایشان تجدیدمیثاق می کنیم و می دانیم رسیدن 
به قله نهایی نیاز به تلاش بیشتر و ایثار همه مسئولان دارد. آملی لاریجانی گفت: ما 
مسئولان قوه قضاییه آنچه که در توان داریم برای رسیدن به این اهداف به میان 
آوردیم، مخصوصا در برخورد با مفسدان اقتصادی، تامین آزادی های مشروع، احیای 
حقوق عامه و گسترش عدالت و رسیدگی متقن به دعاوی و تظلم خواهی. وی گفت: 
طبیعتا محدودیت هایی در قوه قضاییه داریم و تلاش مسئولان این است که در همین 
چارچوب و در حد مقدورات بتوانیم مشکلات را مرتفع  کنیم. رییس قوه قضاییه گفت: 
قوه قضاییه در طول سال های گذشته مسیر پرتلاطمی داشته و امروز مفتخریم که در 
چارچوب قوانین عمل می کنیم. وی افزود: ما با آرمان های امام تجدیدمیثاق می کنیم 
که بتوانیم رضایت مردم و اهداف انقلاب را برآورده کنیم. ارشادات رهبری و حمایت 
های ایشان در این مسیر کارساز بوده است و از ایشان تشکر می کنیم، همچنین از 

یادگار امام تشکر می کنیم که وقتی را به این جمع  اختصاص داد.

علی شمخانی:

برای توسعه توان دفاعی از هیچ کشوری 
اجازه نخواهیم گرفت

دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: برای توسعه توان دفاعی متعارف خود از هیچ 
کشور یا سازمان بین المللی اجازه نخواهیم گرفت وبا هرگونه دخالت خارجی در امور 

دفاعی از جمله توان موشکی جمهوری اسلامی ایران به شدت مقابله خواهیم کرد.
علی شمخانی عصر دیروز در دیدار با ویگن سرکیسیان وزیر دفاع جمهوری 
ارمنستان اظهارداشت: سابقه منفی کشورهای غربی در حمایت از تروریسم و استفاده 
از ابزار تحریم برای محدودسازی کشورهای قربانی تروریسم چون ایران و سوریه را مورد 
تاکید قرار داد. دبیر شورای عالی امنیت ملی به روند همکاری های گسترده و رو به رشد 
میان دو کشور در عرصه های مختلف به ویژه حوزه های دفاعی و امنیتی اشاره کرد 
و اظهارداشت: سیاست جمهوری اسلامی ایران در قبال همسایگان، همواره از اصول 
حسن همجواری، روابط مسالمت آمیز وبهره گیری حداکثری از ظرفیت های قابل 
تبادل پیروی می کند. شمخانی با یادآوری اقدامات گسترده ایران در مقابله با تروریسم 
در سوریه و عراق و تاثیر آن بر ایجاد ثبات و آرامش در منطقه گفت: در صورتی که با 
گسترش افسار گسیخته تروریسم تکفیری مقابله به هنگام صورت نمی گرفت امروز 
سراسر منطقه با بحران ناامنی مواجه بود. نماینده رهبر معظم انقلاب اسلامی در 
شورای عالی امنیت ملی ضرورت گفت وگو و مفاهمه در حل و فصل اختلافات منطقه 
ای و اجتناب از نظامی گری و خشونت در این خصوص را لازمه حفاظت از امنیت و 
ثبات عنوان کرد و اظهار داشت: ایجاد و توسعه درگیری های منطقه ای خواست و اراده 
بیگانگان برای افزایش حضور و مداخله در امور داخلی کشورها و فروش سلاح بوده و 

باید با هوشیاری و همکاری مستمر اجازه شکل گیری بحرانهای تصنعی داده نشود.

در جلسه علنی دیروزمجلس صورت گرفت

اعتراض جلودارزاده 
به عذرخواهی نکردن قالیباف

سهیلا جلودارزاده نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی نسبت به گزارش 
محمد باقر قالیباف شهردار تهران در جلسه علنی دیروزمجلس و عذرخواهی نکردن 

وی از وقوع حادثه پلاسکو اعتراض کرد.
سهیلا جلودارزاده در حاشیه جلسه علنی دیروز مجلس در جمع خبرنگاران 
با صدای بلند و عصبانی گفت: من امروز می خواهم داد بزنم، سه سال پیش در 
آتش سوزی در خیابان جمهوری، دو زن جان باختند و آتش نشانی گفت تجهیزات و 
نردبان نداشتیم. وی افزود: در جریان حادثه پلاسکو نیز به دلیل همین ضعف تخصص، 
آنقدر آب به ساختمان بستند که پلاسکو فروریخت. نماینده مردم تهران ادامه داد: 
هم اکنون آتش نشانان نیز از رییس آتش نشانی ناراحت هستند، رییس آتش نشانی 
بازنشسته نظامی است و هیچ تخصصی ندارد، چرا این مسائل را در مجلس مطرح 
نکردند؟ جلودارزاده با بیان این که قالیباف در این جلسه  حتی یک عذرخواهی نکرد، 
ادامه داد: اگر همان سه سال پیش به بی کفایتی مدیر آتش نشانی توجه می شد، 
امروز این وضع پیش نمی آمد، روی آتش آب ریختن هنر نیست، بلکه باید یک فرد 
متخصص و باتجربه مسئولیت آتش نشانی را برعهده بگیرد که بتواند نیروهای خود را 
تربیت کند. وی تصریح کرد: این موضوع که بودجه آتش نشانی برای خرید تجهیزات 
بی کیفیت هدر رفته، نکته ای است که مورد بی توجهی قرار گرفته است. این موضوع 
که تمام بودجه را صرف نردبان ها و تجهیزاتی می کنند که در نهایت کار نمی کنند، 
بی فایده است، اگر شهرداری تهران بودجه ندارد، پس چگونه این همه فرهنگسرا در 
سطح شهر می سازد. وی تصریح کرد: هنگامی که برای بازدید به ایستگاه های آتش 
نشانی  می رویم، می گویند مشکلی ندارند و این نشان می دهد که مشکل اصلی در 

مدیریت آتش نشانی و شهرداری است.

کنایه عارف به قالیباف:

برخی بزرگ تر از این هستند که عذرخواهی کنند
رییس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که باید عذرخواهی 
کردن را یاد بگیریم که هنوز در فرهنگ ما جا نیافته است، گفت: برخی بزرگ تر از این 

هستند که عذرخواهی کنند.
محمدرضا عارف در حاشیه جلسه علنی روز چهارشنبه مجلس شورای اسلامی در 
جمع خبرنگاران اظهارداشت: کمیته ویژه مجمع نمایندگان تهران با کار کارشناسی 
گزارشی را ارائه کرد که این گزارش در مجلس قرائت شد. وی با یادآوری این که ان 
شاءالله ما کار را ادامه می دهیم، خاطرنشان کرد: در این گزارش بندی بود که باید 
مسوولان از مردم عذرخواهی کنند، این موضوع مهمی است باید عذرخواهی کردن را 
یاد بگیریم که هنوز در فرهنگ ما جا نیافته است. عارف افزود: ما راهی جز عذرخواهی 
از مردم عزیز که همکاری و کمک می کنند، نداریم.  نماینده مردم تهران در مجلس 
دهم در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر این که چرا محمد باقر قالیباف شهردار 
تهران از مردم عذرخواهی نکرد، گفت: من نمی دانم عذرخواهی کرده یا نکرده، برخی 

بزرگ تر از این هستند که عذرخواهی کنند. 

فریدون درنامه ای به لاریجانی

اظهارات نمایندگان ناروا است
عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی از قرائت نامه حسین فریدون دستیار 
ویژه رییس جمهوری به علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی خبر داد و گفت: 

در این نامه اظهارات نمایندگان رد و ناروا دانسته شده است.
اکبر رنجبرزاده این مطلب را در پایان جلسه علنی روز چهارشنبه اعلام کرد. وی 
ادامه داد: در پی قرائت تذکر 46 نماینده مجلس شورای اسلامی که درباره پرونده 
اقتصادی حسین فریدون بود و در تاریخ 15 دی قرائت شد، وی در نامه ای خطاب 
به رییس مجلس شورای اسلامی در تاریخ 28 دی ماه سال 95 اظهارات نمایندگان 
را رد و آن را نسبت به خود ناروا دانست که به اینترتیب نامه وی بر اساس ایین نامه 

داخلی مجلس قرائت شد. 

در نامه رئیس سازمان امور استخدامی به لاریجانی

وجود افراد دوتابعیتی در دولت تکذیب شد
رییس سازمان امور اداری و استخدامی در نامه ای به رییس مجلس شورای اسلامی 

و در جواب به تذکر نماینده شاهین شهر، وجود افراد دوتابعیتی در دولت را رد کرد.
اکبر رنجبر زاده در پایان جلسه علنی روز چهارشنبه با بیان این مطلب ادامه داد: 
جمشید انصاری رییس سازمان اداری و استخدامی کشور در پی تذکر حسینعلی 
حاجی دلیگانی نماینده مردم میمه و شاهین شهر در مجلس که در جلسه 25 آبان 
ماه سال 95 مبنی بر وجود افراد دو تابعیتی در حوزه مسئولان و مدیران ارشد کشور 
قرائت شد، در نامه ای اظهار کرد: مطالب مطروحه درخصوص افراد دو تابعیتی در 

دولت واقعیت نداشته و چنین فردی در دولت وجود ندارد.

سرمقاله

یادداشت

رییس مجلس شورای اسلامی با انتقاد 
از برج سازی های فراوان در شهر تهران، 
خطاب به شهردار تهران گفت: نباید در 

تهران این تعداد برج سازی شود.
عمران،  های  کمیسیون  گزارش 
اجتماعی  درمان،  و  بهداشت  شوراها، 
از  تهران  نمایندگان  مجمع  و  مجلس 
حادثه پلاسکو در جلسه علنی امروز - 
چهارشنبه - خانه ملت قرائت شد و پس 
از آن وزیر کشور و شهردار تهران گزارشی 
از این حادثه و اقدامات انجام شده ارائه 
کردند. علی لاریجانی نیز در این جلسه 
در سخنانی اظهار داشت: حادثه پلاسکو، 
حادثه ای دردناک بود و تقریبا 10 روز 
اذهان جامعه را به خود معطوف و کاملا 
جامعه را جریحه دار کرد. وی با بیان اینکه 
گزارشات ارائه شده از سوی کمیسیون ها، 
وزیر کشور و شهردار تهران نشان می داد 
که باید چه نکات و ابعادی در این حادثه 
و در آینده مورد توجه قرار گیرد، تصریح 
کرد: به خاطر اینکه حادثه پلاسکو یک 
حادثه غیرمترقبه بود، در ساعات اولیه 
یک سردرگمی ایجاد کرده بود اما زمانی 
که رهبر معظم انقلاب فرمودند که باید 
برای حل مشکلات افراد و نجات جان آنها 
بشتابیم، همه این رویکرد را دنبال کردند.

رییس مجلس تصریح کرد: درست 
است که این حادثه در یکی از خبایان های 
شهرهای کشور رخ داد اما باید به حادثه 
پلاسکو با یک اشل )مقیاس( ملی نگاه 

کرد،  گزارشی کامل باید در این زمینه تهیه 
شود که همه جوانب آن را در بر گیرد تا 
زمینه های سوء استفاده از آن ایجاد نشود. 
چون شنیده می  شود رسانه های بیگانه در 
چند روز اخیر خبرسازی ها و فضاسازی 
هایی درباره این حادثه داشته اند. لاریجانی 
روز  چند  در  دولت  خوشبختانه  افزود: 
گذشته کمیته ای برای بررسی این موضوع 
تشکیل داده و کمیسیون عمران نیز باید 
به این بحث ورود کند و گزارشی ملی 
تهیه کند که در فصل اول این گزارش 
باید ذکر شود چرا این حادثه رخ داده و 
چه سهل انگاری هایی وجود داشته است. 
وی اظهار داشت: باید در فصل اول این 
ها  سهل انگاری  شود  مشخص  گزارش 
مربوط به چه دستگاه هایی بوده و چرا 
ضابط قضایی نتوانسته آنجا را پلمب کند 

و اینکه چرا قوانینی که نوشته می شود، 
با  مقننه  قوه  رئیس  نمی شود؟  اجرایی 
به  مربوط  از حادثه  اینکه بخشی  بیان 
کسبه باشد، تصریح کرد: باید دید که چرا 
به این میزان بارگزاری انجام شده و آیا 
استاندارد بوده یا خیر که باید در گزارش 
ذکر شود. لاریجانی ادامه داد:  باید درباره 
آینده نگری ها نیز مطالبی مطرح شود. در 
فصل دوم این گزارش نیز باید درباره بافت 
های فرسوده و اینکه چه میزان استاندارد 
و ایمنی برای آنها وجود دارد، مشخص 
و  شود  گرفته  ها  آسیب  جلوی  شود؛ 
موارد  تا  باشیم  داشته  آینده  به  نگاهی 
مشابه اتفاق نیفتد. وی افزود: کمیسیون 
عمران با همکاری سایر کمیسیون ها و 
همکاری دولت، ظرف یک ماه آینده این 
گزارش ملی را به هیئت رئیسه ارائه کند 

تا در صحن مجلس قرائت شود، پس از 
قرائت این گزارش به سراغ مشکلات و 
معضلات برویم و اگر اشکال قانونی دارد 
آن را برطرف کنیم. رئیس مجلس شورای 
اسلامی گفت: در بودجه سال آینده 100 
میلیارد تومان بودجه برای آتش نشانی در 
نظر گرفته شد و این بودجه بجز بودجه ای 
است که شهرداری در اختیار آتش نشانی 
قرار می  دهد، است. لاریجانی با مخاطب 
شرایط  افزود:  تهران  شهردار  دادن  قرار 
توجه  آن  مشکلات  و  تهران  به  فعلی 
ویژه ای داشت و به فاصله گستردگی این 
شهر تراکم مسائل در آن نیز زیاد است. وی 
همچنین با انتقاد از برج  سازی های فراوان 
در شهر تهران، ادامه داد: نباید در تهران 
این قدر برج سازی صورت گیرد و باید 
مشخص شود در چه وسعتی و برحسب 
چه معیاری ارتفاع  سازی می شود. به طور 
مثال در خیابان تنگ، برج هایی ساخته 
می شود که برای آینده شهرداری تهران 
مشکل ایجاد می کند و باید شورای شهر 
و شهرداری به این موضوع توجه داشته 
باشند. رئیس مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه نمی گویم که برج سازی نشود 
اما باید استانداردها نیز رعایت شود، اضافه 
کرد: در برنامه ششم توسعه به بافت های 
فرسوده توجه ویژه ای داشته ایم و مصوب 
کرده ایم در طول برنامه باید این بافت های 
فرسوده به ویژه در تهران تحول اساسی 

پیدا کند.

حادثه پلاسکو باید در مقیاس ملی بررسی شود

 انتقاد لاریجانی از برج  سازی های فراوان در تهران
اخبــار

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، بر تداوم برنامه 
های دفاعی ایران تاکید کرد و گفت: آزمایش موشکی 
اخیر ایران هیچ مغایرتی با برجام ندارد و و هیچ اراده ای 

نمی تواند آن را تحت تاثیر قرار دهد.
سردار حسین دهقان روز چهارشنبه پس از جلسه 
هیات دولت در جمع خبرنگاران افزود: جمهوری اسلامی 
ایران برنامه های دفاعی خود را در زمینه پیشبرد اهداف 
خود همواره ادامه خواهد داد. وی ادامه داد: همان طور 
که پیشتر نیز اعلام شده، ما برنامه هایمان را با سرعت 
و دقت بیشتر ادامه خواهیم داد. در بحث توسعه دفاعی 
جز دفاع از اهداف و منافعمان چیز دیگری نداریم و اجازه 

دخالت را به هیچ کسی نخواهیم داد.
وزیر دفاع درباره رزمایش مشترک کشورهای خلیج 
فارس گفت: در فضایی که در سایه روی کار آمدن ترامپ 
در سطح جهانی به وجود آمده است، کشورهای جنوبی 
حاشیه خلیج فارس نگرانی در آینده دارند و علاقمند 

هستند که حضور خود را در منطقه به اثبات برسانند 
و به طرفداران خود اعتماد بخشی کنند. سردار دهقان 
افزود: این ها تاثیری ندارد و حکومت هایی که متکی به 
اراده ملت های خودشان نیستند، هیچ گونه برنامه ای 
به پیش نخواهند برد. وی در خصوص هدف قراردادن 
پهباد در تهران نیز اظهارداشت: متاسفانه با کم توجهی 
در مورد استفاده از پرنده های کوچک این اتفاق صورت 
گرفت که برخی افراد به صورت بازی کردن و کارهای 
دیگر این پرنده ها را به پرواز درآورده بودند که این 
اقدامات باید ساماندهی شود. وزیر دفاع گفت: جوانان به 
این بازی ها علاقمند هستند و گاهی شیطنت هایی نیز 
صورت می گیرد ولی اینکه تاکنون رسیده باشیم که این 
اقدامات توسط ضد انقلاب بوده است؛ دلیلی نمی بینیم 
اما باید از این اقدامات جلوگیری کرد. دهقان درباره اینکه 
آیا تیربار هوایی نمی توانست این پهباد را مورد هدف 
قرار دهد؟ گفت: این منطقه ممنوعه است و هر شیئی 

نمی تواند به آن ورود کند ولی این موضوع را می توان 
از زاویه آمادگی نیروها دید و این که در هر لحظه آماده 
دفاع از آن هستند و واکنش به موقع و جدی نشان می 
دهند. وی در خصوص ادامه همکاری نظامی ایران و 
روسیه در سوریه نیز اظهارداشت: همان حضوری که 
از ابتدا داشتیم در حوزه های کمک، طراحی و آموزش 
ها ادامه دارد و کمرنگ نشده است ولی آنچه مهم است 
دستاوردهای میدانی است که دستمایه جدیدی برای 
امور سیاسی و شکل دهی مذاکرات مقامات سوریه 
شده تا سرنوشت خود را تعیین کنند. وزیر دفاع خاطر 
نشان کرد: مذاکرات آستانه نیز بر همین اساس بود که 
مسلحین و طرف های سوری تحت تاثیر موفقیت های 
میدانی نتیجه گرفتند که مذاکرات باید ادامه داشته 
باشد. دهقان درباره اینکه به غیر از موشک اس 300 
تسلیحات دیگری از روسیه گرفته ایم یا خیر؟ گفت: 

تاکنون چیز دیگری نبوده است.

وزیر دفاع:

 آزمایش موشکی اخیر ایران هیچ مغایرتی با برجام ندارد

معاون اول رئیس جمهور گفت:  به فضل الهی امروز ایران در شرایطی به عنوان امن 
ترین کشور منطقه است که بزرگترین قدرت دنیا برای برقراری امنیت ملت خود فکر 
می کند که باید دیوار کشیده و محدودیت های غیرقانونی و مغایر با اصول انسانی و 

بین المللی برقرار کند.
 اسحاق جهانگیری در مراسم بزرگداشت روز پرستار که عصر دیروز چهارشنبه در 
سالن اجلاس سران برگزار شد با تاکید بر اینکه آمریکایی ها راهی جز اصلاح سیاست 
هایشان ندارند، اظهار کرد: قطعا آمریکایی ها اشتباه می کنند و باید مسیری که طی 
کرده اند و در طول آن به عراق، افغانستان و کشورهای منطقه لشکرکشی کردند و 

انسان های بی گناه را به کشتن دادند را باز گردنند و این مسیر را اصلاح کنند.
وی ضمن تبریک سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی تصریح کرد: ملت ایران در سال 57 
حماسه بزرگی را ثبت کرد که به تعبیر امام )ره( انفجار نور بود و امروز پس از 38 سال 
علی رغم همه مخالفت ها و دشمنی ها  ایران امن ترین کشور منطقه و کانون ثبات در 
منطقه به حساب می آید و توطئه های گسترده نتوانسته امنیت ملت ایران را بر هم بزند.
جهانگیری خاطر نشان کرد: ما نه تنها در ایران امنیت را برقرار کردیم بلکه نگذاشتیم 
داعش در منطقه دولت تشکیل دهد و این در شرایطی بود که ائتلاف های غربی نتوانست 
مانع اقدامات داعش شود و ایران بود که با کمک های خود به دولت عراق و سوریه مانع از 
قدرت گیری داعش شد. وی ضمن تجلیل از مقام پرستار افزود:  پرستاران خدمتگزارانی 
هستند که تلاش می کنند تا از رنج مردم بکاهند و هر نظام سیاسی اجرایی و جامعه سالم 

موظف است حقوق خدمتگزاران مردم را پاس دارند.
جهانگیری تصریح کرد: با تاسف باید گفت که علی رغم منزلت اجتماعی و سرمایه 
معنوی پرستاران هنوز موفق نشدیم مشکلات مادی و کمبود های شغلی این قشر را 

برطرف کنیم اما دلگرمیم که در جامعه زندگی می کنیم که مردم مان قدردان زحمات 
گروه های مختلف خدمتگزارانشان هستند.

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اینکه مردم ایران در بزنگاه ها و مقاطع حساس از 
گروه های اجتماعی خدمتگزار خود قدردانی می کنند که اتفاقات اخیر پس از حادثه تلخ 
آتش سوزی پلاسکو و شهادت جمعی از آتش نشانان کشورمان شاهد بر این مدعا است.

وی افزود:  آتش نشانان شجاع و فداکار در دل و چشم ملت ایران به عنوان قهرمانان 
ملی ظاهر شدند و مطمئن هستم پرستاران نیز در پیشگاه مردم سرمایه اجتماعی بزرگی 
دارند چون پرستاری فقط یک شغل نیست بلکه یک احساس مسئولیت اجتماعی است.

تردیدی در دولت برای ادامه مسیر طرح تحول سلامت وجود ندارد
وی با اشاره به توجه دولت به مقوله سلامت در کشور خاطر نشان کرد: طرح تحول 
سلامت در دولت به شکلی جدی پیگیری می شود تا بتوانیم منابع مورد نیاز آن را تامین 
کنیم به نحوی که وقتی مردم به حوزه سلامت مراجعه می کنند رنجی جز رنج بیماری 

را متحمل نشوند.
جهانگیری با بیان اینکه سال 94 با مشکلات کمبود منابع درآمدی بودجه مواجه 
شدیم و آثار آن هنوز باقی است، گفت:  علی رغم مشکلات دولت به ملت تعهد داده است 
که طرح سلامت به خوبی استمرار یابد و اجرا شود و کمترین تردیدی در میان دولتمردان 

برای ادامه مسیر طرح تحول سلامت وجود ندارد.
معاون اول رئیس جمهور افزود:  در دولت به دنبال این هستیم تا هشت هزار میلیارد 
تومانی که در اتلاف بودجه برای طرح تحول سلامت اختصاص یافت را تخصیص دهیم 
و در این راستا در هفته آینده با تامین اجتماعی جلس  ای خواهیم داشت تا برای کمک 

به این طرح وارد عمل شود.

وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی 
گفت: عده ای هر روز تلاش می کنند و 
منتظرند که شکست و توقف طرح تحول 
سلامت را ببینند اما با همت دولت این 

اتفاق نمی افتد.
سیدحسن هاشمی عصر چهارشنبه در 
مراسم روز پرستار در محل سالن اجلاس 
سران افزود: کارهای بزرگی با اجرای طرح 
سلامت  ارتقای  دربرای  سلامت  تحول 
مردم انجام شده و امیدواریم با حمایت 
مسئولان سایرحلقه های این زنجیر نیز به 

مرحله اجرا درآید.
وی با بیان اینکه تا قبل از این دولت 
مشکلات حوزه سلامت مزمن شده بود و 
تصور بسیاری از افراد این بود که مشکلات 
قابل حل شدن نیست، اظهارکرد: اما طرح 
تحول سلامت نشان داد با اندک حمایتی 
می توانیم مردم را امیدوار کنیم و همین 
قدر که مردم متوجه شدند به مشکلاتشان 
توجه می شود و از فقیر شدن آنها به 
خاطر بیماری جلوگیری می شود، موجب 

رضایت آنها شد.

وزیربهداشت ادامه داد: جامعه پرستاری 
جامعه ای بسیار خدوم و موثر است و 
ارتقای سلامت  در  مهمی  بسیار  نقش 
پیشگیری،  های  حوزه  همه  در  مردم 
وی  است.  داشته  توانبخشی  و  درمان 
گفت: پرستاران درمقاطع مختلف چه در 
دوران مبارزات انقلاب، چه پس از پیروزی 
انقلاب که اکنون در سالگرد این پیروزی 
جنگ  زمان  در  چه  و  هستیم  بزرگ 

تحمیلی همواره در کنار انقلاب بوده اند و 
شهدای زیادی را تقدیم کرده اند.

ابتدای  از  پرستاران  افزود:  هاشمی 
طرح تحول سلامت در کنار دولت بوده و 
هستند، خدمات ارزشمندی انجام داده اند 
که حاصل این زحمات رضایتمندی مردم 

شریف ایران است.
وزیربهداشت با بیان اینکه پرستاران با 
صبوری خود کمک کردند که بزرگترین 

برنامه دولت در حوزه اجتماعی اجرا شود و 
با موفقیت به ثمر برسد، اظهارکرد: جامعه 
پرستاری عضو مهم و موثر تیم سلامت 
است. همه ما اعضای یک تیم هستیم و 
اساس کار ما واسطه گری بین خدا و مردم 

هستیم تا در سلامت باشند.
تلاش  به  اشاره  با  وزیربهداشت 
وزارت بهداشت در راستای رضایتمندی 
پرستاران در دولت یازدهم گفت: اقداماتی 
نیز در این زمینه صورت گرفته اما دولت با 
مشکلات مالی مواجه شد و در تحقق همه 

برنامه ها ناکامی داشتیم.
با  امیدواریم  اینکه  بیان  با  هاشمی 
تلاش ها و پیگیری در فرصت باقیمانده 
بخشی از نیازها و آلام پرستاران را بتوانیم 
فراهم کنیم ادامه داد: بسیاری از پرستاران 
حتی آنان که باسختی فراوان درمناطق 
مرزی فعالیت می کنند از آذر 94 کارانه 
نگرفته اند. هاشمی ادامه داد: یکی دیگر 
از مطالبات پرستاران اجرای قانون تعرفه 
گذاری است که از 9 سال پیش تصویب 

شده ولی هنوز اجرا نشده است.

اسحاق جهانگیری: 

آمریکایی ها راهی جز اصلاح سیاست هایشان ندارند

پاسخ وزیر بهداشت به مخالفان طرح تحول سلامت

شکست طرح تحول سلامت اتفاق نخواهد افتاد

»نبیله مسرالی« سخنگوی فدریکا موگرینی مسئول 
سیاست خارجی و امنیتی اتحادیه اروپا گفت: آزمایش 

موشکی ایران نقض توافق هسته ای )برجام( نیست.
روز  مسرالی  بروکسل،  از  خبری  منابع  گزارش  به 
چهارشنبه به خبرنگاران گفت: برنامه موشک بالستیک 
ایران بخشی از توافق هسته ای سال 2015 نیست و از این 

رو آزمایش های موشکی نقض این توافق نیست. 
وی افزود: در خصوص قطعنامه 2231 شورای امنیت 

نیز این نهاد عالی سازمان ملل باید تصمیم گیری کند. 
این در حالی است که به گزارش اینترفکس، سرگئی 
ریابکوف »معاون وزیر امور خارجه روسیه نقض قطعنامه 

2231 را منتفی دانسته است.
به گفته ریابکوف، قطعنامه 2231 از ایران می خواهد 
که از آزمایش موشک های قادر به حمل کلاهک هسته 

ای خودداری کند و این درحالی است که روسیه اطمینان 
دارد که ایران هیچ برنامه تسلیحاتی هسته ای ندارد. 

به  ایران سه شنبه شب  موضوع آزمایش موشکی 
درخواست آمریکا در جلسه شورای امنیت سازمان ملل 
مطرح شد و« نیکی هیلی »نماینده آمریکا در سازمان ملل 
مدعی شد که« پرتاب آزمایشی موشک بالستیک میان 

برد کاملا غیر قابل قبول است. 
'ماتیو راکرافت نماینده انگلیس نیز گفت که شورای 
امنیت خواستار تهیه گزارشی توسط آنتونیو گوترش دبیر 
کل سازمان ملل درباره آزمایش موشکی ایران و کمیته 
ایجاد شده در پی تایید توافق هسته ای شده است. وی 
همچون همتای آمریکایی اش مدعی شد که این آزمایش 

موشکی ناسازگار با قطعنامه های سازمان ملل است. 
این در حالی است که »محمد جواد ظریف« وزیر امور 

خارجه ایران موضوع برنامه های دفاعی ایران را خارج از 
قطعنامه 2231 شورای امنیت دانست و گفت: جمهوری 
اسلامی ایران دفاع از خود را به اجازه دیگران موکول نمی 
کند. ظریف روز سه شنبه در نشست خبری مشترک با 
ژاک مارک آیرو همتای فرانسوی خود افزود: در مورد 
اجرای برجام چندین بار آژانس بین المللی انرژی اتمی 
و کشورهای عضو برجام اعلام کرده اند که ایران به تمام 
تعهدات خود پایبند بوده و آن ها را کامل اجرا کرده است.
وزیر امور خارجه ایران خاطرنشان کرد: همانطور که 
اند،  همه اعضای برجام در مذاکرات خود اعلام کرده 
آزمایش های موشکی جزئی از برجام نیست. هم دولت 
فرانسه و هم دولت قبلی ایالات متحده آمریکا که مذاکرات 
را بر عهده داشت، اعلام کرد که آزمایش های موشکی 

جزئی از برجام نیست و ارتباطی به آن ندارد.

سخنگوی موگرینی:

 آزمایش موشکی ایران نقض برجام نیست

حسن شکوهی نسب

احمد  حسینی *
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معاون وزیر نفت خبر داد؛

بزرگترین توافق نفتی ایران-ژاپن
معاون وزیر نفت با تشریح جزئیات بزرگترین توافق نفتی ایران 
و ژاپن در صنعت پالایش نفت، از امضای ۸.۶ میلیارد دلار قرارداد 
توسعه پالایشگاه ها با شرکت هایی از ژاپن، کره و چین خبر داد. 

عباس کاظمی  دیروز در نشست خبری با بیان اینکه هم اکنون 
ظرفیت صادرات فرآورده های نفتی ایران به حدود ۵۰۰ هزار بشکه 
در روز افزایش یافته است گفت: پیش بینی می شود سال آینده 
با افزایش ظرفیت مازاد تولید، ظرفیت صادرات فرآورده نفتی ایران 

به ۶۰۰ هزار بشکه در روز برسد.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران 
با اعلام اینکه در شرایط فعلی صادرات گازوئیل و گاز مایع ایران 
از طریق مرزها به کشورهای عراق، افغانستان و پاکستان انجام 
می شود تصریح کرد: علاوه بر این از مسیر دریایی هم در شرایط 
فعلی چین و هند بزرگترین مشتریان گاز مایع و نفت کوره ایران 
هستند. معاون وزیر نفت از اصلاح الگوی پالایشی در پالایشگاه 
های قدیمی نفت کشور به عنوان یکی از اولویت های توسعه 
صنعت پالایش ایران در دوران پسابرجام یاد کرد و افزود: در حال 
حاضر به دلیل کاهش قیمت نفت، قیمت نفت کوره در بازار به 
شدت کاهش پیدا کرده و این در حالی است که هم اکنون اکثر 
پالایشگاه های کشور دارای ظرفیت بالای تولید نفت کوره هستند.

این مقام مسئول با بیان اینکه افزایش نفت کوره در پالایشگاه ها 
اقتصاد آنها را به شدت کاهش داده است تصریح کرد: بر این اساس 
اجرای طرح های بهینه سازی، بهبود کیفیت و کاهش تولید نفت 
کوره در پالایشگاه های قدیم کشور در دستور کار قرار گرفته است.

جزئیات توافق های جدید پالایشگاهی ایران
وی با اشاره به گشایش خط اعتباری ۱.۳ میلیارد دلاری طرح 
توسعه و بهینه سازی پالایشگاه نفت آبادان بیان کرد: پیش بینی 
می شود بهمن ماه امسال با حضور مقامات نفت و انرژی چین، 
مدیران ارشد ساینوپک و مسئولان دولتی عملیات اجرایی این 

پروژه به طور رسمی آغاز شود.
کاظمی کل حجم سرمایه گذاری این پروژه پالایشگاهی را 
حدود سه میلیارد دلار عنوان کرد و یادآور شد: پیش بینی می شود 

تا بهار سال آینده فاز دوم پالایشگاه آبادان به میزان ۱.۷ میلیارد 
دلار بازگشایی شود که در صورت تکمیل و بهره برداری از این 
طرح، حجم تولید نفت کوره پالایشگاه هم از ۴۰ درصد فعلی به 

حدود ۲۰ تا ۲۲ درصد کاهش یابد.
معاون وزیر نفت همچنین از امضای قرارداد حدود دو میلیارد 
دلاری طرح توسعه پالایشگاه نفت اصفهان با شرکت دایلم، کره 
جنوبی خبر داد و افزود: علاوه بر این مذاکراتی با سه شرکت ژاپنی 
شامل ماروبنی، چیودا و میتسوئی در حال انجام بوده که پیش 
بینی می شود که به زودی قرارداد این پروژه عظیم پالایشگاهی به 

ارزش ۳.۶ میلیارد دلار نهایی شود.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران با یادآوری اینکه  درمجموع با امضای حدود ۱۴ میلیارد 
دلار قرارداد برای کل پالایشگاه های نفت کشور در مجموع حجم 
تولید نفت کوره در سبد پالایش نفت ایران از ۲۴ درصد فعلی به 

۱۰ درصد کاهش یابد.
راه اندازی واحد بنزین سازی پالایشگاه خلیج فارس

این مقام مسئول همچنین با اشاره به راه اندازی اولین کوره 
مجتمع بنزین سازی پالایشگاه ستاره خلیج فارس تاکید کرد: 
براساس برنامه زمان بندی فاز اول بنزین سازی این پالایشگاه با 
ظرفیت تولید روزانه ۱۲ میلیون لیتر بنزین تا بهار ۹۶ در مدار بهره 
برداری قرار می گیرد که در این صورت ایران به جمع کشورهای 
صادر کننده بنزین می پیوندد. وی با یادآوری اینکه تاکنون واحد 
تقطیر پالایشگاه ستاره خلیج فارس راه اندازی شده است گفت: از 
این رو هم اکنون تولید نفتای شیرین در این پالایشگاه آغاز شده و 

چند محموله هم به خارج از کشور صادر شده است.
کاظمی با اشاره به افزایش ظرفیت مازاد تولید فرآورده های نفتی 
کشور از حضور گسترده ایران در بازار جهانی فرآوردهای های 
نفتی ایران خبر داد و افزود: برای تحکیم جایگاه ایران در بازار 
تاکنون علاوه بر توسعه پایانه ها و بنادر در خلیج فارس عملیات 
معکوس سازی دو خط لوله تهران و آبادان و اصفهان به بندرعباس 

انجام شده است.

این عضو هیئت مدیره شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی در ادامه با بیان اینکه در کنار پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
سال آینده مجتمع بنزین سازی پالایشگاه نفت بندرعباس با 
ظرفیت تولید ۱۱ میلیون لیتر بنزین یوروچهار و ۳ تا ۳.۵ میلیون 
لیتر بنزین یوروچهار پالایشگاه آبادان به ظرفیت تولید کشور اضافه 

شود.
واردات ۱۱.۸ میلیون لیتر بنزین

این مقام مسئول از واردات روزانه حدود ۱۱.۸ میلیون لیتر بنزین 
در طول ده ماهه نخست سال جاری خبر داد و یادآور شد: پیش 
بینی می شود از سال آینده واردات بنزین متوقف شود ضمن 
اینکه از ابتدای امسال رشد مصرف بنزین در کشور حدود ۵ درصد 

بوده است.
کاظمی تولید واقعی بنزین پایه در کشور را ۶۱ میلیون لیتر 
و با احتساب MTBE حدود ۶۳ میلیون لیتر عنوان کرد و ادامه 
داد: سال آینده با بهره برداری از پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
حدود ۶۵ درصد بنزین تولیدی کشور یوروچهار خواهد بود که در 
این صورت امکان عرضه سراسری این بنزین پاک در کل کلان 

شهرهای کشور فراهم می شود.
معاون وزیر نفت حجم پالایش نفت کشور از ابتدای امسال 
روزانه یک میلیون و ۷۰۰ هزار بشکه در روز اعلام کرد و خاطر 
نشان ساخت: از ابتدای امسال تا کنون به طور متوسط روزانه ۹۰ 
میلیون لیتر گازوئیل، ۶۴ میلیون لیتر نفت کوره و حدود ۶ هزار 

تن گاز مایع در پالایشگاه های کشور تولید و عرضه شده است.
گازوئیل گران نمی شود

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
با بیان اینکه هیات دولت باید در مورد افزایش قیمت گازوییل 
تصمیم بگیرد، اظهار کرد: هنوز برنامه ای برای افزایش قیمت 

گازوییل در سال ۹۶ نداریم.
وی پاسخ به این پرسش افزایش قیمت گازوییل در بودجه ذکر 
شده است، گفت: بودجه یک سند کمی است و اگر قرار است 
قیمت گازوییل افزایش پیدا کند، باید صراحتا اعلام کنم هنوز 

برنامه ای برای افزایش قیمت گازوییل در سال ۹۶ نداریم.
کمبود بنزین سوپر نداریم

معاون وزیر نفت  در ادامه با بیان اینکه نیاز کشور به بنزین سوپر 
۵ درصد بوده است، گفت: در یک مدتی تهیه بنزین سوپر در 
پالایشگاه اراک به مشکل خورد و توزیع بنزین سوپر در تهران با 
اختلال روبرو شد. اما در حال حاضر در تولید بنزین سوپر مشکلی 
وجود ندارد. مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش نفتی با بیان 
اینکه هم اکنون ذخیره بنزین بالای یک میلیارد لیتر است، در 
خصوص حذف کارت سوخت خاطرنشان کرد: بنزین از خرداد 
سال ۹۴ با سهمیه توزیع نشده و فقط مکانیزم الکترونیکی کارت 

سوخت در جایگاه است.

دادنامه
خواهان: آقای سید رحیم هاشمی فرزند سید منصور به نشانی قم - خ امامزاده ابراهیم - ۱۶ م ولیعصر-ک۵-پ۴

خوانده: آقای حجت الله گنجی نهوجی فرزند مصطفی به نشانی مجهول المکان
خواسته: صدور حکم بر محکومیت خوانده به پرداخت خسارت وارده به منزل اینجانب ناشی از تقصیر خوانده به 
مبلغ۲۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال و مبلغ۲/۰۰۰/۰۰۰ ریال به عنوان هزینه کارشناسی جمعا به مبلغ۲۷/۰۰۰/۰۰۰ ریال و مطالبه 
هزینه های لازم به جهت برچیدن رادیاتور نصب شده توسط خوانده با جلب نظر کارشناسی به مبلغ۲۴/۰۰۰/۰۰۰ ریال به 

انضمام کلیه خسارات دادرسی
رأی شورا

در خصوص دادخواست تقدیمی آقای سید رحیم هاشمی به طرفیت حجت اله گنجی نهوجی به خواسته مطالبه خسارت 
طبق ستون خواسته و کلیه خسارات دادرسی با یان توضیح که خواهان مدعی است رادیاتور های نصب شده توسط خوانده 
به نحوی بدون کیفیت بوده و باعث خسارت شده است. شورا با بررسی اوراق و محتویات پرونده و نظر به اینکه طبق نشر 
کاشناس رادیاتور های نصب شده که توسط خوانده در منزل خواهان نصب گردید کیفیت لازم را نداشته و باید برچیده شوند 
و اینکه خوانده علیرغم ابلاغ در جلسه حاضر نگردیده و دفاعیات موثری از خود ارائه نداده لذا شورا دعوای خواهن را حمل 
بر صحت دانسته طبق نظر کارشناس دادگستری خسارت وارده به ملک به مبلغ ۲۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال و مبلغ۲۴/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال بابت خسارت برچیدن رادیاتور ها برآورد نموده لذا شورا مستندا به مواد ۱۹۸ و ۵۱۵ و ۵۱۹ق.آ.د.م و مواد ۱ و ۲ ق 
مسئولیت مدنی رأی بر محکومیت خوانده به پرداخت جمعا به مبلغ۴۹/۰۰۰/۰۰۰ ریال بابت خسارت طبق نظر  کارشناسی 
به انضمام مبلغ۲/۰۰۰/۰۰۰ ریال بابت هزینه کارشناس و هزینه دادرسی و نشر آگهی در حق خواهان صادر و اعلام 
می نماید. رأی صادره غیابی بوده و ظرف ۲۰ روز پس از ابلاغ قابل واخواهی در این شعبه و ظرف ۲۰ روز دیگر قابل تجدید 

نظرخواهی در محاکم عمومی حقوقی استان قم می باشد.)۹۵/۱۱/۱۲الف(
قاضی شورای حل اختلاف شماره 2۸ قم- قاسمی
دبیر شوارای حل اختلاف شعبه 2۸ قم

آگهی
به اطلاع  عموم میرساند مساحت ۴۴۶۱۰ )چهل وچهار هزاروششصدوده(مترمربع از اراضی ملی 
باقی مانده پلاك ۵-اصلی بخش ۳ساوه موسوم به  معصوم آباد)واقع در بخش جعفرآباد-کیلومتر۱۰جاده 
شهیدبهشتی-مجتمع دامداری معصوم آباد (جهت اجرای طرح دامداری به آقای سیدرضا جلال زاده 
بصورت اجاره  واگذار و نامبرده نسبت به اراضی موصوف  انصراف داده است  لذا متقاضیان جایگزینی واجد 
شرایط دارای توان پرداخت هزینه ها و خرید اعیانی احداثی  بر اساس اولویت های موجود درواگذاری 
زمین )موضوع  ماده ۱۴  دستورالعمل اصلاحی ضوابط واگذاری اراضی ملی ودولتی (  به شرح ذیل ظرف 
مهلت ۱۵ روز از تاریخ انتشاراین آگهی به مدیریت امور اراضی سازمان جهاد کشاورزی استان واقع در بلوار 
الغدیر)جاده اصفهان(  جنب بوستان علوی - سازمان جهاد کشاورزی استان  - طبقه ۶ اتاق ۶۰۳  جهت 

کسب اطلاعات بیشتر  مراجعه و درخواست خود را ارایه  نمایند. 
اولویت ها:

۱-متخصصان و کارآفرینان بخش کشاورزی با اولویت ساکنین در محل 
۲-افراد با تجربه یا فارغ التحصیلان در رشته های مرتبط با طرح

۳-کارمندان دولت مشروط به ترك اشتغال ، بازخرید از خدمت و یا بازنشستگی
۴- سایر اشخاص واجد شرایط
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اجتماعی

دادستان قم خواستار شد

جلوگیری از موازی کاری در مقابله با 
آسیب های فضای مجازی 

دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: دستگاه های مختلفی در امر مبارزه با آسیب 
های اجتماعی فعال هستند که باید با تجمیع این فعالیت ها، از موازی کاری در این 

زمینه جلوگیری شود. 
مهدی کاهه روز چهارشنبه در دیدار با آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری 
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، افزود: فضای مجازی یکی از مهم ترین آسیب 
های امروز جامعه است و این فضا همانطور که می تواند برای مردم فرصت باشد، می 
تواند تهدید جدی نیز تلقی شود.وی اضافه کرد: با وجود این که در جامعه نهادهای 
مختلفی در امر مبارزه با تهدیدهای فضای مجازی فعال هستند، ولی همچنان با 
مشکلات زیادی در این مساله مواجه هستیم.وی تاکید کرد: دستگاه های فعال در امر 
مقابله با آسیب های فضای مجازی باید برای کاهش تهدیدها و در راستای پوشش 
اطلاعاتی دادن به یکدیگر و موازی کاری نکردن، تجمیع شوند.کاهه گفت: در همین 
راستا پیشنهاد داده ایم چهار نهاد فعال در امر مبارزه با آسیب های فضای مجازی 
فعال شوند و تصمیم های جدی در این راستا بگیرند.به گفته وی، 2 قاضی به طور 
ویژه و با نگاه تخصصی به پرونده های فضای مجازی رسیدگی می کنند تا با ریشه 
یابی آسیب های فضای مجازی، از گسترش این تهدیدها جلوگیری شود. وی با اشاره 
به لزوم شناخت دقیق از محیط اجتماعی قم، گفت: در این راستا تمام نقاط شهر به 
شکل محیط به محیط از حیث آسیب و تهدید شناسایی شده و راهکارهای مقابله با 
این آسیب ها نیز پیش بینی شده است.وی افزود: افرادی که عادت به قانون شکنی 
داشتند نیز شناسایی شده اند و هفته گذشته با افرادی که حس می کردیم که هنوز 
مسائل سرقت و یا اعمال خلاف دیگر در وجود آن ها حل نشده است را دعوت کردیم 

و صحبت هایی با آن ها مطرح شد.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم خبرداد

ارسال بیش از 8 هزار اثر به دبیرخانه 
جشنواره پرچم

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم از ارسال بیش از 8 هزار اثر به 
دبیرخانه جشنواره پرچم خبر داد. 

مجید رفیعی ، با اشاره به برگزاری جشنواره پرچم اظهار کرد: این جشنواره در سه 
بخش نقاشی کودک و نوجوان، عکس و پوستر در حال برگزاری است.

وی با اشاره به استقبال چشمگیر مردم از این جشنواره تصریح کرد: مهلت جشنواره 
پرچم از 9 دی تا 5 بهمن بود و به دلیل استقبال تا 8 بهمن تمدید شد اما همچنان 

آثار به دبیرخانه جشنواره ارسال می شود.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم با اشاره به همکاری اداره کل 
آموزش و پرورش استان در برگزاری این جشنواره خاطرنشان کرد: خوشبختانه در 
سایه این همکاری اطلاع رسانی خوبی در خصوص جشنواره در مدارس صورت گرفت 
و برگه هایی نیز برای نقاشی کودکان و نوجوانان ارسال شد. وی با بیان اینکه تاکنون 
بیش از 8 هزار نقاشی به دبیرخانه جشنواره ارسال شده است که به زودی داوری 
می شود گفت: با توجه به وقوع حادثه دلخراش پلاسکو بخشی از نقاشی ها به محوریت 
شهدای آتش نشان ارسال شد که به همین خاطر و با توجه به اقبال مخاطبان بخش 
شهدای آتش نشان را نیز به جشنواره اضافه کردیم. رفیعی با تاکید بر اینکه نسبت 
به تبلیغاتی که داشتیم استقبال بسیار چشمگیر بوده است افزود: در ابتدا قرار بود 50 
برگزیده جشنواره تقدیر شوند که با توجه به افزوده شدن بخش شهدای آتش نشان، 
جوایز جشنواره به 60 عدد افزایش یافت. وی با تاکید بر اینکه جشنواره پرچم نمونه ای 
از جشنواره های سازمان فرهنگی هنری شهرداری در حوزه کودک و نوجوان است 
گفت: جشنواره های ویژه ای در حوزه کودک و نوجوان برای سال آینده مد نظر داریم.

مدیر عامل سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری قم عنوان کرد

افزایش چشم گیر فضای سبز 
در مناطق کم برخوردار قم

مدیر عامل سازمان پارکها و فضای سبز شهرداری قم از توجه ویژه مدیریت شهری 
به ایجاد و توسعه فضای سبز در مناطق کم برخوردار خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به بودجه سال جاری در حوزه فضای سبز ، اظهار کرد: 2 میلیارد 
و ۳00 میلیون تومان از بودجه منطقه 2 در سال جاری به توسعه فضای سبز اختصاص 
داده شده بود. وی افزود: تا به امروز 80 درصد پروژه ها یعنی حدود یك میلیارد و 900 
میلیون تومان از پیش بینی بودجه سال 95 در این منطقه محقق شده است. جوادیان با 
تاکید بر اینکه تا پایان سال ۱00 درصد بودجه بندی شهرداری منطقه 2 در حوزه فضای 
سبز محقق خواهد شد، تصریح کرد: بوستان جنگلی جوان، کمربند سبز اتوبان امام علی 
و توسعه بوستان های شهری از جمله اقدامات صورت گرفته در سال جاری بوده است. 
وی ادامه داد: برنامه های پیش بینی شده به منظور توسعه فضای سبز منطقه دو طبق 
زمان بندی مناسب پیش رفته و از پیشرفت خوبی برخوردار می باشد. مدیرعامل سازمان 
پارکها و فضای سبز شهرداری قم از ساخت ۳ بوستان جدید شهری درسال 95 در این 
منطقه خبر داد و تصریح کرد: در ردیف بودجه سال جاری بازسازی دو بوستان هم پیش 
بینی شده بود که در دستور کار قرار گرفت و به انجام رسید. جوادیان با اشاره به اینکه 
تاکنون نزدیك به ۳00 میلیون تومان به منظور تجهیز دو بوستان منطقه هزینه شده 
است، افزود: 200 میلیون تومان برای سیستم آبیاری بوستان رضوی و 80 میلیون تومان 

هم به منظور بهسازی بوستان معصومیه جنوبی هزینه شده است.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد

پیشرفت 8۰ درصدی پروژه بلوار زائر قم
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: پروژه بلوار زائر با اعتباری بالغ 
بر چهار میلیارد و ۳00 میلیون تومان ، تاکنون به 80 درصد پیشرفت فیزیکی رسیده 

و امیدواریم قبل از پایان سال به بهره برداری برسد.
محمدتقی نادعلی با اشاره به اینکه پروژه محوطه سازی ضلع شرقی شهرداری مرکز 
قم با اعتباری بالغ بر یك میلیارد و 500 میلیون تومان به بهره برداری رسیده است، 
اظهار کرد: این سازمان اجرای پروژه های بزرگ و کوچك شهری را بر عهده گرفته تا 
بتواند در حوزه پیشرفت عمرانی شهر تاثیرگذار باشد. وی با بیان اینکه تکمیل بلوار 
زائر با هزار و 800 متر طول و ۱6 متر عرض در دستور کار قرار گرفته است، اضافه 
کرد: این پروژه با اعتباری بالغ بر چهار میلیارد و ۳00 میلیون تومان به عنوان یکی 
از اولویت های سازمان توسعه و عمران شهرداری قم مطرح بوده که تاکنون به 80 
درصد پیشرفت فیزیکی رسیده است و امیدواریم قبل از پایان سال به بهره برداری 
برسد. نادعلی از پروژه بتن ریزی و محوطه سازی سایت البرز با اعتباری بالغ بر ۳50 
میلیون تومان یاد کرد و گفت: این سازمان تجهیزات و نیروهای خود را بسیج کرده 
تا بتوانند یاری رسان مدیریت شهری باشد و در راستای تحقق اهداف شهر مشارکت 
کنند. وی با تاکید بر اینکه کارگاه عمران موتوری در کلیه پروژه های عمرانی شهر 
یاری رسان شهرداری است، مطرح کرد: استفاده از این کارگاه در افزایش پیشرفت 
پروژه های عمرانی شهر تاثیر قابل توجهی داشته است. نادعلی با اشاره به اینکه این 
سازمان به دنبال خدمات رسانی به شهروندان است، عنوان کرد: در صورتی که به 
تجهیزات سازمان توسعه و عمران شهرداری را نیاز نداشته باشیم این تجهیزات را در 
اختیار معاونت خدمات شهری قرار می دهیم تا در بخش های مختلف مورد استفاده 

قرار گیرد.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  خبرداد

آغاز عملیات اجرایی شبكه روشنایی 
فاز 5۰ هكتاری شهرك صنعتی شكوهیه

 مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  گفت :همزمان با دهه مبارك فجر، 
عملیات اجرایی شبکه روشنایی فاز 50 هکتاری شهرك صنعتی شکوهیه قم آغاز شد.

امیرطیبی نژاد با اعلام این خبر اظهارداشت: پروژه روشنایی فاز توسعه شهرك 
صنعتی شکوهیه با هدف تامین تجهیزات و اجرای شبکه روشنایی خیابان های 50 

هکتار از وسعت این شهرك همزمان با فرا رسیدن دهه مبارك فجر اجرایی شد.
وی با بیان اینکه امیدواریم این پروژه طی یکسال آینده به بهره برداری برسد گفت:  
در این پروژه 48 عدد پایه بتنی گرد ۱2 متری، کابل خودنگهدار به طول هزارو 920 
متر، ۳۱ پایه فلزی 8 وجهی ۱0 متری، 5 عدد ترانسفورماتور 50 کیلوولت آمپر هوایی 

و ۱۱4 عدد چراغ خیابانی  نصب خواهد شد.
طیبی نژاد، بودجه در نظر گرفته شده برای انجام این طرح را بالغ بر ۳ میلیارد ریال 
از منابع داخلی شرکت شهرك های صنعتی قم عنوان کرد و افزود: با توجه به درآمد 
هزینه بودن شرکت شهرك های صنعتی، کلیه اعبارات هزینه شده در زیرساخت 
های شهرك ها و نواحی صنعتی از بودجه  وی اجرای این پروژه را در راستای تامین 
زیرساخت های شهرك های صنعتی استان برشمرد و خاطرنشان ساخت: اجرای پروژه 
های عمرانی و خدماتی برای شهرك هایی در نظر گرفته می شود که تقاضی محور 

بوده و واحدهای صنعتی درآن ها مستقر باشند.

حضرت زینب کبری)س( اسوه ی صبر و ایثار در پنجم جمادی 
الاولی سال پنجم هجری در شهر مدینه دیده به جهان گشود، او 
دختر گرامی امام علی)ع( نخستین پیشوای شیعیان و حضرت 

فاطمه)س( بزرگ بانوی است.
 نام زینب را به معنای زینت پدر برای وی برگزیدند. ام الحسن 
و ام کلثوم از کنیه های وی به شمار می روند. الصغری، عصمة 
الصغری، ولیة اللّه العظمی، ناموس الکبری، شریکة الحسین)ع(، 
فاضله، کامله و ... از لقب های این بانوی بزرگوار محسوب می 

شوند.
حضرت زینب)س(، در دوره ی کودکی خویش از وجود پربار 
رسول اکرم)ص( بهره برد و از چشمه ی معرفت ایشان سیراب 
شد تا بتواند مشق صبر و استقامت را در دفتر هستی بنگارد. پس 
از چندی پیامبر اکرم)ص( رحلت فرمودند و این اسوه ی صبر 
و پایداری، نخستین غم هجران را در هنگامه ی کودکی تجربه 
کرد. حضرت زینب)س( بعد از چند ماهی حضرت فاطمه)س( 
را از دست داد و در این روزهای پرفراز و نشیب تنها با بردباری 
توانست تسکین دهنده ی آلام خاندان خویش شود. ایشان در 
مسجد با بیان سخنان حضرت فاطمه)س( به دفاع از اهل بیت)ع( 
پرداخت و ماجرای فدک را روایت کرد.وی در کنار پدر، رشد 
و پرورش یافت و به مدت ۳5 سال از آموزه های ایشان درس 
استقامت و ایثار را فراگرفت، اما دشمنان خاندان اهل بیت)ع( که 
حضور امام )ع( را مانعی برای رسیدن به اهداف خود می دیدند، 
امام علی)ع( را به شهادت رساندند و حضرت زینب)س( در این 
زمان رسالت سنگین مبارزه با دشمنان اسلام را بر عهده گرفت.

حضرت زینب)س( در زمان امامت برادرش امام مجتبی)ع( شاهد 
بی وفایی مردم آن روزگار، توطئه های حساب شده ی دشمنان 
و تبلیغات گسترده و دقیق معاویه بود و در واقعه ی کربلا حضور 
چشمگیری داشت و شاهد شهادت خاندان اهل بیت)ع( و برادرش 
امام حسین)ع( بود. اما حضرت زینب)س( هرگز در برابر سختی 
ها تسلیم نشد و با استواری زیبنده ای، رسالت خویش را که نشر 

واقعه ی عاشورا بود، در میان توفان حوادث به انجام رساند.
حضرت زینب)س( با مجاهدت و قیام شجاعانه ی خویش در 
برابر زورگویان و همچنین فریب  خوردگان زمان، آن چنان از قیام 
امام حسین)ع( دفاع کرد که  تا قیام رستاخیز، نام ایشان همواره 
زنده و جاودانه است. صبر، نیاز به یك پشتوانه معرفتی دارد؛ یعنی 
انسان باید حقیقت امور را بشناسد تا بتواند صبر کند، اگر انسان 
بداند که در پس آنچه برایش اتفاق می افتد، چه حقیقت و حکمتی 
نهفته است،  آن گاه در برابر سختی ها صبر و شکیبایی می کند که 

این امر در حضرت زینب)س( مصداق می یابد. 
 حضرت زینب)س( از جمله افرادی در خاندان رسول الله)ص( 
هستند که نام شریفشان را خود خداوند متعال تعیین کرده اند؛ 
یعنی این فرزند بزرگوار امیرالمؤمنین علی)ع( از ابتدای تولدشان 

مورد توجه خاص خداوند متعال بوده اند، ایشان تحت تعالیم 
الگوهای بالای انسانیت؛ یعنی در کنار خاندان وحی تربیت شدند و 
یکی از توصیفات حضرت زینب)س( این بود که پیامبر اکرم)ص( 

درباره ایشان فرمودند: »او شبیه همسرم خدیجه)س( است«.
ویژگی ممتاز بانوی صبر و استقامت

ویژگی های حضرت زینب)س( این بود که تا حدی که توان 
داشت، به خانواده خود، چه به برادرانش و چه به همسرش عبدالله 
بن جعفر خدمت می کرد، به طوری که در تاریخ آمده که هیچ گاه 
خلاف خواسته شوهر خود کاری انجام نداد و البته تمام این ها را از 

مادرش حضرت فاطمه)س( آموخته بودند.
جمله ای در بیان مقام علم لدنی حضرت زینب)س(

امام سجاد)ع( جمله معروفی درباره حضرت زینب)س( دارند، 
که به ایشان می فرمایند: أنْتِ الْحَمْدُ للهِ عالمَِةٌ غَیْرُ مُعَلَّمَة وَ فَهِمَةٌ 
مَة؛ شکر خدا، تو دانای بدون آموزگار هستی و تو بانوی  غَیرُ مُفَهِّ
فهیمی هستی که فهماننده ای نداشته ای.حضرت زین العابدین)ع( 
در این جملات به صراحت اعلام می کنند که عمه شان حضرت 
زینب)س( علم لدنی دارند؛ یعنی خداوند متعال مستقیما علم 
الهی را در وجود این بانوی بزرگوار قرار داد و ایشان بدون این که 

تحت تعلیم ظاهری قرار بگیرند، واجد علوم الهی شدند.
 عفت و حجب و حیای حضرت زینب)س(

نقل است که یکی از همسایگان امیرالمؤمنین)ع( در کوفه 

می گوید: »من پنج سال در همسایگی ایشان زندگی می کردم، 
اسمی از زینب)س( شنیدم، ولی شخصیت او را ندیدم« یعنی 
آنقدر حیا و عفت حضرت زینب)س( زیاد بود که حتی در برابر 

چشمان نامحرمان ظاهر نمی شد.
ایشان در تمام جنگ ها همراه امیرالمؤمنین)ع( و امام حسن)ع( 
بود و بردباری بسیار زیادی داشت .ایشان صبر و رضا را از پدر و 
برادر خود آموخته بود، صبر پدر را در فقدان حضرت زهرا)س( 
و صبر برادر را در برابر دشواری های کربلا دیده بود، همان طور 
که امام حسین)ع( می فرماید: »إلهِی صَبْراً بقَِضَائِكَ، تَسْلیماً لِمْرِكَ؛ 
خدایا من، در برابر قضاء تو صبر می کنم و در برابر امر تو تسلیم 
هستم« حضرت زینب)س( نیز در برابر امر و تقدیر الهی کاملًا 
صبور و شکیبا بود.حضرت سیدالشهداء)ع( در هنگام وداع به 
خواهر گفتند: »مرا در نماز شبت دعا کن« وقتی امام معصوم)ع( 
به کسی بگوید مرا دعا کن، جایگاه چنین فردی بسیار بالا و 
متعالی است و این نشان می دهد که حضرت زینب)س( به جایگاه 

عصمت بسیار نزدیك بوده اند.
 آرامش خواهر به واسطه دعای برادر

بی تابی  بسیار  عاشورا  واقعه  در  زینب)س(  حضرت  اگرچه 
می کردند، ولی امام حسین)ع( دعا کردند که خداوند آرامش و 
سکینه را بر قلب ایشان فرود آورد و بدین ترتیب، ایشان آرامش 
پیدا کردند و تمام سختی ها و مصیبت های کربلا را تحمل کردند 

و توانستند پیام کربلا را به گوش کسانی که از آن غافل بودند و از 
ترس، به یاری سیدالشهداء)ع( نیامدند، برسانند.

 رضایت و تسلیم محض در برابر پیشگاه خداوند
وقتی حضرت زینب)س( پیکر آغشته به خون برادر را دیدند، 
به خداوند عرضه کرد: أللّهمَّ تَقَبَّلْ مِنَّا هَذا الْقُرْبان؛ پروردگارا این 
قربانی را از ما بپذیر« و حضرت با این جمله نشان دادند که رضایت 
و تسلیم در برابر امر الهی در گفتار و شخصیت او موج می زند .یکی 
دیگر ازجملات حضرت زینب)س( که نشان دهنده صبر بالای 
ایشان است، این جمله است که فرمودند: ألْحَمْدُ للهِ الَّذی أکْرَمَنَا 
هَادَةِ؛ سپاس خدایی را که ما را با شهادت گرامی داشت، حتی  باِلشَّ
حضرت زینب)س( هنگامی که فرزندان خود را در کربلا از دست 
داد، از خیمه بیرون نیامدند و این نشان می دهد که روح این بانوی 

بزرگوار، چقدر باعظمت بوده است.
جز زیبایی هیچ ندیدم !پس از واقعه کربلا، هنگامی که یزید به 
حضرت زینب)س( گفت: »آیا دیدی خداوند با شما چه کرد و در 
کربلا چه به سرتان آمد؟« حضرت در جواب یزید فرمودند: »مَا 
رَأیْتُ إلاَّ جَمِیلَا؛ من چیزی جز زیبایی ندیدم. این جمله بسیار 
پر معنای حضرت زینب)س( نشان دهنده مقام صبر و رضای این 
بانوی با عظمت است که همیشه تسلیم امر و قضای الهی بودند و 

هیچ گاه به درگاه الهی شکوه و شکایت نکردند.
 زینب )س( حافظ پیام عاشورا بود!

سخنرانی حضرت زینب)س( در کوفه که هیچ مردی جرأت بیان 
آن سخنان را نداشت، حقیقتا برای همه بهت  آور بود، اگر سخنرانی 
حضرت زینب)س( در کوفه نبود، قطعا حضرت سیدالشهداء)ع( 

نمی توانستند پیام خود را به گوش جهانیان برسانند.
حضرت  شكیبایی  و  صبر  این  از  می توان  چگونه 

زینب)س( الگو گرفت؟
صبر، نیاز به یك پشتوانه معرفتی دارد؛ یعنی انسان باید حقیقت 
امور را بشناسد تا بتواند صبر کند، اگر انسان بداند که در پس 
آنچه برایش اتفاق می افتد، چه حقیقت، معنا و حکمتی نهفته 
است،  آن گاه می تواند در برابر سختی ها و ناملایماتی که برایش رخ 
می دهد، صبر و شکیبایی کند.نکته دیگر برای الگو گرفتن از صبر 
و شکیبایی حضرت زینب)س( توجه به جایگاه صابرین در قرآن 
ابرُِونَ  کریم است، آنجا که خداوند متعال می فرماید: إنَِّمَا یُوَفَّی الصَّ
أَجْرَهُم بغَِیْرِ حِسَابٍ؛ شکیبایان پاداش خود را بی  حساب ]و[ به 

تمام خواهند یافت. )سوره مبارکه زمر، آیه شریفه ۱0(
حضرت  تولد  سالروز  مناسبت  به  الاولی  جمادی  پنجم   
زینب)س( این اسوه ی صبر و استقامت روز پرستار نامیده شد تا 
در چنین روزی بتوانیم از سپیدجامگانی قدردانی کنیم که با الگو 
قراردادن این بانوی بزرگ همه ی لحظه های زندگی خویش را 
صرف نگهداری از بیماران می کنند و تسکین دهنده ی دردهای 

آن ها هستند.

پنجم جمادی الاولی، سالروز ولادت شیرزن صحرای کربلا، زینب کبری )س(است. او که 
توانست با پیام رسانیِ شایسته، از بازماندگان حادثه جان سوز عاشورا نیز به نیکویی پرستاری 
کند و لقبِ »بزرگ پرستار همیشه تاریخ« را زیبنده خود کند. این روز مبارک، از سال ها 
پیش، »روز پرستار« نامیده شده است. او که با دستان نوازشگر و قلب مهربان خود، درد بیمار 
را تسکین می بخشد و به او نوید حیاتی دوباره می دهد. باید قدر او را دانست و به او و حرفه 
مقدسّش احترام گذاشت؛ چنان که مقام معظم رهبری می فرماید: »به نظر من، همه مردم ما 
و همه کسانی که به سرنوشت بیماران و به سلامت کشور اهمیت می دهند، بایستی به قشر 

پرستار توجه و محبت و اهمیت نشان بدهند؛ چه مسئولان، چه آحاد مردم«.
واژه ای آشنا

پرستار، عجب واژه آشنایی است. کلمه ای که ناخودآگاه هر شنونده ای را به یاد آرامش 
پس از توفان، و به یاد شخصی می اندازد که در لحظات سختی، ناراحتی و ساعتی که به 
کمک نیاز داریم، یاری رسان ماست. انسان های بی ادعایی که به معنای واقعی کلمه، خالصانه 
کار می کنند و تمام تلاش خود را معطوف می سازند تا بیماران، دوران نقاهت خود را به 

آرامی سپری کنند. 
این واژه، آدمی را به یاد مفاهیم دیگری هم می اندازد. یاد شب بیداری و یاد مردان و زنان 

سپیدپوشی که لحظه ای لبخند از سیمایشان دور نمی شود. 
پرستاران در تاریخ اسلام و ایران اسلامی

پرستاری، از آغازین لحظات طلوع اسلام، به صورت حرفه ای مقدّس مطرح بوده است. 
تاریخ اسلام از پرستارانی چون ام سَلَمه، رَبیع، ام سَنان، لیلا غفاری و در رأس همه آنها، 
حضرت فاطمه علیهاالسلام و حضرت زینب علیهاالسلام نام می بَرَد. اینان با کمال اخلاص و 
حفظ حریم عفاف و نجابت، به بیمارداری و معالجه مجروحان می پرداختند. حضرت زینب 
علیهاالسلام ، آن وارث معدن عاطفه و شجاعت فاطمی، مقام پرستار را در دشت نینوا چنان 
اعتبار بخشید که امروز، روز پرستار، به زادروز آن بانوی بزرگ، شکوه و عظمت یافته است. 

تاریخ انقلاب اسلامی نیز شاهد جان فشانی و از خود گذشتگی های پرستاران رشیدی 
است که وظیفه امداد رزمندگان غیور میهن اسلامی را به عهده داشتند. بعضی از این 
بزرگواران نیز، شربت شیرین شهادت نوشیدند و برگ زرّینی در صفحه خدمات پرافتخار این 

قشر زحمتکش به جا نهادند.
پرستار پنج امام

روز پنجم جمادی الاولی در هر سال، روز مبارکی است؛ میلاد با سعادت اسوه صبر و 
پایداری، حضرت زینب علیهاالسلام که »روز پرستار« نام گرفته است. در این روز، بانویی پا 
به عرصه وجود نهاد که آموزگار ایثار و فداکاری بود. او بزرگ پرستاری است که در سال های 
گوناگون حیات خود، از پنج امام بزرگوار، پرستاری کرده است؛ حضرت علی علیه السلام به 
هنگام ضربت خوردن، امام حسن مجتبی در هنگام مسمومیت، امام حسین علیه السلام 
در لحظات تنهایی و غربت، امام سجاد علیه السلام در رویارویی با سوز تب جان سوز، و از 
امام محمد باقر علیه السلام به همراه کودکان صحرای کربلا. نام زینب، این پرستار جاودان 
همیشه تاریخ، همیشه بر تارک زمان می درخشد و همگان را به یاد صبر، مقاومت و ایثار 

می اندازد.
اهمیت پرستاری

مقام معظم رهبری، درباره اهمیت پرستاری می فرماید: »برای حفظ سلامت در جامعه، 
اهمیت پرستاری در طراز اول قرار دارد؛ یعنی اگر بهترین پزشکان و جراحان، کار خودشان 
را با بیمار به بهترین وجه انجام دهند، اما از آن بیمار پرستاری نشود، به طور غالب، کار آن 
پزشک یا جراحِ عالی قدر، بی فایده خواهد بود«. ایشان در جایی دیگر، نقش پرستار را معادل 
کار پزشکی ماهر می داند و می فرماید: »نقش پرستاری و بیمارداری در حفظ سلامت و 
بازگشت سلامت بیمار، نقش درجه اول است؛ معادل است با نقش یک پزشک ماهر. بسیاری 
از این نکته غفلت دارند. لذا آن وزن و ارزشی که باید برای پرستار در نظر گرفته شود، از ذهن 

آنها مغفول می ماند و به آن توجه نمی کنند«.
آرامش روحی

حضرت امام خمینی رحمه الله در بخشی از سخنان خود، به زیبایی حال مریض در 
بیمارستان و چگونگی رفتار پرستاران را با او ترسیم می کنند. ایشان می فرماید: »یک 
مریضی که از خانه اش آمده است به بیمارستان،این مریض، خودش را مثل یک غریب می 
داند. اگر این پرستارها با او با ملایمت، با رفتار انسانی، با محبت... رفتار کنند، این حس غربت 
از او منفصل می شود و آرامش برایش حاصل می شود و این آرامش روحی، در بهبودی او 

کمک می کند«.
ارزش خدمت پرستاران

مقام معظم رهبری، درباره ارج نهادن به مقام پرستاران می فرماید: »به مناسبت روز 
پرستار، یک جمله کوتاه در باب ارزش خدمت پرستاران عرض می کنم و آن، این است که 
همه موظفیم از این انسان های فداکار و پرعاطفه و دل سوزی که با عمل انسانیِ پرستاری 
خود، از بیماران در مراحل دشوار بیماری مواظبت و حمایت می کنند، به عنوان احترام به 

ارزش انسانی والا، قدردانی کنیم. پرستاری، حرفه ای انسانی و اسلامی است و جامعه و 
کشوری مثل ما، که سرشار از عواطف گوناگون است، و نقش عواطف در این جامعه، همواره 
 ـکه دارای مبنای عقلانی و  نقش برجسته ای بوده است، باید به این حرکت عاطفی بزرگ 

 ـبه چشم احترام بنگرد«. فکریِ راسخی هم هست 
حرفه ای مقدّس و ارزشمند

پرستاری، حرفه ای مقدّس و ارزشمند است؛ به طوری که رسول خدا صلی الله علیه و آله 
، پرستار را در قیامت، هم نشین ابراهیم خلیل می داند و می فرماید: »هر کس یک شبانه 
روز از بیماری پرستاری کند، خداوند او را با ابراهیم خلیل محشور می کند«. حضرت امام 
خمینی رحمه الله نیز در مورد ارزش پرستاری فرموده است: »پرستاری از بیمار، امر بسیار 
مشکلی است، لکن خیلی ارزشمند است. ... شما متوجه باشید که شغل شما، شغل بسیار 
شریفی است و از آن طرف، مسئولیتش هم زیاد است«. مقام معظم رهبری هم به پرستاران 
 ـقدر خودشان را بدانند واین حرفه   ـچه زن و چه مرد  توصیه می فرماید: »پرستاران هم 

را مقدّس بشمارند«.
توشه آخرت

امیرمؤمنان، حضرت علی علیه السلام در فرمایشی زیبا می فرماید: »خوشا به حال آن که 
به بندگان خدا نیکی کند و برای آخرت خود زاد و توشه برگیرد«. حال با توجه به این حدیث 
گران مایه، می توان پی برد پرستاران که شبانه روز در پی برطرف ساختن گرفتاری های 
بیماران و درمان آنها هستند، به چه پاداشی می رسند و نزد خداوند متعالی، چه جایگاه و 
مقامی دارند. مقام معظم رهبری، در مورد کارهای نیک پرستاران می فرماید: »هر حرکت 
انسانیِ یک پرستار برای بیمار، یک حسنه است و کمکی است به انسانی محتاجِ کمک؛ آن 

هم در شرایطی حساس«.
روح عطوفت

حضرت امام خمینی رحمه الله در کلامی ارزشمند، وظیفه پرستاران را، سرشار از روح 
عطوفت می داند و می فرماید: »چیزی که بسیار اهمیت دارد،... برای پرستاران و آنهایی که 
تماس با مریض ها و بیمارها و مجروح ها دارند، این است که روح عطوفت در آنها باشد. یکی 
از اموری که کمک می کند به خوب شدن مریض ها... این است که پرستار آنها، به آنها تقویت 
روانی بدهد«. همچنین ایشان در جایی دیگر، درباره اهمیت پرستاری می فرماید: »این شغل 
پرستاری، از شغل های بسیار شریفی است که اگر چنانچه انسان با وظایف انسانی و شرعی 

خودش عمل بکند، این یک عبادتی است که در تراز عبادت های درجه اول است«.
فرشتگان رحمت

مقام معظم رهبری، پرستاران، این سپیدپوشان سخت کوش را، همانند فرشتگان رحمت 
و ملائکه آسمانی می داند و درباره ایشان می فرماید: »آن وقت که بیمار از همه جا دستش 
کوتاه است، در آن ساعاتی که حتی همسر، فرزندان و پدر و مادر بیمار هم بالای سرش 
نیستند، چشم امیدش بعد از خدا، به پرستار است، و این پرستار است که مثل ملائکه 
آسمانی، مثل فرشتگان رحمت، به دردها، مشکلات و نیازهای جسمی و عاطفی او پاسخ 

می دهد«.
دوری از خانه

بعضی کارها تعطیلی بردار نیست و شخص همواره باید آماده خدمت رسانی باشد. 
پرستاری، از جمله این حرفه هاست. مقام معظم رهبری با توجه به این نکته، در مورد کار 
پرستاری می فرماید: »پرستار، از خانه، از همسر، از فرزندان، شب، روز، نیمه شب، ایام عید، 
روزهای جمعه و ایام تعطیل که مردم سرگرمِ تفریح و گذراندن تعطیلی خودشان هستند، 
دور است. پرستار نمی تواند بیمار و بیمارستان را رها کند. به این مسائل باید توجه شود. کار 
سخت، وقت نشناسی، همیشه حاضر بودن، جدایی از محیط زندگی، سختی کار را مضاعف 

می کند«.
کاری طاقت فرس

مقام معظم رهبری، در مورد سختی کار پرستاران می فرماید: »پرستاری، یکی از سخت 
ترین کارها از لحاظ فشار روحی و جسمی برای پرستار است. نشستن پهلوی بیمار، با او 
به مهربانی رفتار کردن، به او لبخند زدن، و او را با عمل، رفتار و پذیرایی خود، از رنج های 
فراوان دوران بیماری رهاندن، تحملِ پولادین لازم دارد. پرستار، با چنین وضعیتی روبه 
روست. ... چه سرمایه عظیمی از حِلم و تحمل و گذشت و مدارا و اخلاق خوش لازم است 
تا پرستار بتواند با بیمار سرکند. اما منش بیمار با پرستار، بر عکس منش پرستاری، مهربانی 
نیست؛ گاهی تندی است. گاهی کسان بیمار اگر خدمتی، اندکی دیر شود، توقعاتشان در 
برابر پرستار، حالت اعتراض می گیرد. گاهی تندی می کنند و گاهی پرخاش. تحمل اینها 

خیلی سخت است«.
وظیفه مسئولان

بدون تردید جامعه پرستاری، با مشکلات فراوان معیشتی، استخدامی و آموزشی دست و 
پنجه نرم می کند. توجه مردم و مسئولان به این مسائل، پرستاران را از نظر روحی، تقویت 
می کند تا بهتر بتوانند به شغل مقدّس خود بپردازند. مقام معظم رهبری در این باره می 
فرماید: »مسئولان باید در برنامه ریزی های خود، نگاه ویژه ای به شغل پرستاری داشته 
باشند و برای حل مشکلات آنان، از جمله مسائل معیشتی، استخدامی، آموزش حین خدمت 
و دوران استراحت پرستاران، در چارچوب مقدورات و امکانات دولت، بیش از پیش تلاش 
نمایند«. ایشان در جایی دیگر، خطاب به مسئولان و مردم می فرمایند: »حضور در محل کار 
حتی در ایام تعطیل، نشان دهنده سختی مضاعف حرفه پرستاری است که این مسئله، باید 

همواره مورد توجه مردم و مسئولان باشد«.
پرستار و پرستاری در کلام مقام معظم رهبری

فرهنگ جامعه، باید اهمیت کار پرستار و دشواری آن را بشناسد.
جایگاه پرستار و حرفه پرستاری در تأمین و حفظ سلامت جامعه، جایگاهی ممتاز و طراز 

اول است.
شغل و حرفه سخت و با اهمیت پرستاران در نزد خداوند، پاداش و ارزش والایی دارد و 

آنان باید قدر کار خود را بدانند.
پرستار، فرشته رحمت برای بیمار است.

پرستاری، در کنار طبابت و هم وزن طبابت است.

به مناسبت پنجم جمادی الاولی سالروز ولادت حضرت زینب)س(

زینب)س( الگوی صبر و استقامت

پرستاران فرشتگان رحمت 
فرمانده ناجا اعلام کرد

کاهش چهار درصدی جرایم در کشور 
فرمانده نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران از کاهش چهار درصدی جرایم در 
کشور خبر داد و افزود: برخورد و کشف جرایم در کشور سرعت خوبی گرفته و پلیس 

موفق به رسیدگی پرونده ها و جرایم در کمتر از ۱2 ساعت شده است. 
سردار حسین اشتری روز گذشته در همدان  در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه 
پلیس خوب، پلیس حرفه ای است، افزود: پلیس خوب علاوه بر اینکه باید از نظر 
اعتقادی، اخلاقی و توانمندی های جسمی سرآمد باشد، به سمت حرفه گرایی نیز 

پیش برود چرا که در تأمین امنیت، آرامش و نظم جامعه موثر خواهد بود. 
فرمانده ناجا در ادامه با اشاره به اهداف سفر خود به استان همدان، گفت: بازدید از 
یگان های مستقر در فرماندهی انتظامی استان، بررسی انجام برنامه های ابلاغی در 
ابتدای سال و رفع خلاهای موجود هدف این سفر بوده که با بررسی های صورت 
گرفته وضعیت انتظامی استان مناسب ارزیابی شد.  وی اظهار کرد: با افکار سنجی که 
در همدان صورت گرفته احساس امنیت در این استان رتبه خوبی دارد و این موضوع 
نشانگر اجرای موفق مأموریت های پلیس در همدان است.  این مقام ارشد انتظامی با 
اشاره به عملکرد پلیس استان همدان، گفت: براساس آمار، کشفیات موادمخدر در ۱0 
ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش ۱5 درصدی را نشان می دهد 
و در برخورد با جرایم جنایی و سرقت ها اقدامات خوبی صورت گرفته است.  فرمانده 
ناجا از کاهش چهار درصدی جرایم در کشور خبر داد و افزود: برخورد و کشف جرایم 
در کشور سرعت خوبی گرفته و پلیس موفق به رسیدگی پرونده ها و جرایم در کمتر 
از ۱2 ساعت شده است.  سردار اشتری در ادامه با اشاره به نحوه ادامه فعالیت تلگرام 
در آینده نزدیک، گفت: چگونگی نحوه ادامه فعالیت تلگرام در کشور در شورای عالی 
فضای مجازی مطرح و تصمیمات نهایی در رابطه با چگونگی ادامه فعالیت در این فضا 
اتخاذ خواهد شد.  وی با اشاره به کشف 85 درصدی جرایم در فضای مجازی، اظهار 
کرد: نیروی انتظامی و پلیس فتا اشراف خوبی در این فضا دارند و اگر مردم شکایتی 
داشته باشند با سرعت رسیدگی خواهد شد.  سردار اشتری در ادامه به اجرای طرح 
های ارتقاء امنیت اخلاقی و اجتماعی اشاره کرد و گفت: با افرادی که که شئونات 
اسلامی را در داخل خودروها نیز رعایت نمی کنند، برخورد خواهد شد.  سردار اشتری 
در رابطه با موضوع حجاب و عفاف نیز گفت: شورای عالی انقلاب فرهنگی بر اساس 
مصوبات در خصوص عفاف و حجاب، وظیفه قانونی و ذاتی بر عهده نیروی انتظامی 
گذاشته که اقدامات خوبی نیز در این زمینه صورت گرفته و آمارها موید این موضوع 
است.  وی در ادامه گفت: تامین امنیت انتخابات بر عهده نیروی انتظامی است و از 
همین رو ناجا آمادگی کامل برای برقراری امنیت انتخابات را دارد تا با همکاری تمام 
دستگاه ها، شاهد انتخاباتی امن و با مشارکت بالای مردمی باشیم.  فرمانده نیروی 
انتظامی در خاتمه از افزایش 40 درصدی کشفیات کالای قاچاق خبر داد و اظهار 
کرد: یکی از اولویت های ماموریتی پلیس، در سال جاری برخورد با کالای قاچاق بوده 
که در این زمینه اقدامات خوبی صورت گرفته و افزایش کشفیات نیز حاکی از تلاش 

همکاران انتظامی در این راستا است.

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر ناجا خبرداد

انهدام باند تولید و توزیع مواد روانگردان
 در پایتخت 

 رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر ناجا، از انهدام باند ساخت مواد روانگردان معروف به 
باند »کژدم های اتوبان« در عملیات  دوشنبه شب گذشته پلیس در منطقه خاور شهر 
تهران خبر داد.  سردار مسعود زاهدیان، گفت: ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر در پی 
کسب خبری مبنی بر فعالیت اعضای باند ساخت و تولید مواد روانگردان »شیشه« در 
اطراف شهر تهران، تحقیقات خود را برای شناسایی و دستگیری اعضای این باند آغاز 
کردند. وی با اشاره به اینکه ماموران با انجام اقدامات اطلاعاتی و تخصصی موفق شدند 
اعضای این باند به نام کژدم های اتوبان  را شناسایی کنند، افزود: در ادامه تحقیقات 
مشخص شد، سرکرده این باند تحت پوشش مشاغلی نظیر »نمایشگاه خودرو و فروشگاه 
مواد پروتئینی«، مواد روانگردان را توزیع می کنند. رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر ناجا 
ادامه داد: ماموران شب گذشته در یک عملیات غافلگیرانه، سرکرده این باند را به همراه دو 
نفر دیگر از همدستانش در منطقه خاور شهر تهران دستگیر کردند. وی ادامه داد: در این 
عملیات، ۳6 کیلوگرم شیشه، ۱00 لیتر محلول و مقادیر قابل توجهی مواد اولیه و پیش 
ساز شیشه کشف و چهار دستگاه خودرو توقیف شد.رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر 

ناجا، از دستگاه قضائی رسیدگی سریع به این پرونده را خواستار شد.

رئیس میراث فرهنگی بویراحمد خبر داد 

دستگیری دو قاچاقچی اشیای عتیقه در بویراحمد
 رئیس میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری بویراحمد از دستگیری دو 
قاچاقچی اشیای عتیقه در این شهرستان خبر داد.  محمد حسین زاده در یاسوج با 
اشاره به اینکه در یک ماه گذشته دو گروه حفار غیر مجاز را در شهرستان بویراحمد 
دستگیر شد، اظهار کرد: این دو گروه در حین حفاری غیرمجاز در شهرستان بویراحمد 
دستگیر شدند. رئیس میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری شهرستان 
بویراحمد گفت: دو قاچاقچی اشیای عتیقه به همراه چندین قطعه شی تاریخی با 
کمک نیروی انتظامی در حین بازرسی از یک خودرو دستگیر شدند که از جمله 

سینی فلزی، النگوی فلزی و بست فلزی مربوط به دوره ساسانی کشف کردند.
وی همچنین گفت: 42 سکه توسط اطلاعات سپاه استان در شهرستان بویراحمد 

کشف و به این اداره تحویل داده شد.
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نکتــه

رییس جمهوری تکنولوژی فضایی را موجب اقتدار کشور دانست 
و با تاکید بر اینکه ایران اسلامی امروز سازنده ماهواره های متنوع و 
پرتابگرهای مورد نیاز است، از وزارت ارتباطات خواست توان خود را 

برای تامین همه نیازهای ارتباطی جامعه بکار گیرد.
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی روز چهارشنبه 
در مراسم روز ملی فناوری فضایی و پس از رونمایی از ماهواره های 
ناهید 1، پیام امیرکبیر و سامانه انتقال مداری سامان 1 اظهارداشت: 
اینکه فقط متکی به خرید از خارج باشیم و یا تجربه دنیا را کنار 
بگذاریم؛ هر دو غلط است باید از توان بومی، دانشمندان خود و 

تجارب جهانی به طور توام، استفاده کنیم.
دکتر روحانی در این مراسم که با شعار »فناوری فضایی، 
اقتصاد مقاومتی، آینده ای توانمند« در سالن اجلاس سران برگزار 
شد، ضمن تبریک ایام گرامیداشت سی و هشتمین فجر انقلاب 
اسلامی، گفت: این ایام برای ملت بزرگ ایران بسیار شکوهمند و 
مبارک است. رییس  جمهوری گفت: مردم ایران، سی و هشت سال 
پیش با رهبری و هدایت امام راحل و وحدت و انسجام ملی، عزمی 
ستودنی، ایثار، فداکاری و نثار جان خود و استقامت، ایستادگی و 
صبر قهرمانانه توانستند بزرگترین انقلاب مردمی را در تاریخ جهان 

به پیروزی برسانند.
دکتر روحانی خاطر نشان کرد: به لحاظ اینکه انقلاب ما دارای 
پیام برای نسل های آینده و جهان است ما نیاز پیام رسان داریم و 
اندیشمندان، متخصصان، کارگزاران و کسانی که در عرصه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و فعالیت های اجرایی، تحقیقاتی و عملیاتی تلاش 

می کنند، در حقیقت ارتباط بین انسان ها را تسهیل می نمایند.
رییس  جمهوری خاطرنشان کرد: خدمت در مسیر ارتباطات 
برای این است که پیام مردم آسان تر، ارزان تر و سریع تر به دست 

دیگران برسد.
دکتر روحانی تأکید کرد: انقلاب ما دارای یک پیام بزرگ است 

و همه باید، پیام رسان انقلاب به نسل های آینده و جهانیان باشیم.
رییس  جمهوری گفت: انقلاب اسلامی ایران، انقلابی شکوهمند 
و مردمی بود هر چند به ظاهر احزاب ، گروه ها و فرهیختگان و یاران 
امام )ره( در این پیروزی نقش داشتند اما آنچه انقلاب را به پیروزی 
رساند، حرکت ملی مردم بود و اقشار مختلف مردم از سراسر کشور، 
برای انقلاب بپا خاستند که البته نظر و خواست امام )ره( این بود که 

مردم همیشه در صحنه باشند.
دکتر روحانی با اشاره به اینکه در دوران مبارزات نهضت اسلامی 
و انقلاب اسلامی، عده ای به دنبال مبارزه مسلحانه بوده و تصور 
می کردند که باید با جنگ مسلحانه انقلاب را پیش ببریم، گفت: نظر 
امام )ره( درست برعکس بود که البته درست می اندیشید و عمل 
می کرد. امام )ره( از ابتدا بر این عقیده بود که باید مردم را بیدار کنیم 
و ملت در صحنه حضور داشته باشند چرا که هیچ قدرتی در برابر 
اراده مردم توان پیروزی را نداشته و این قدرت مردم است که در برابر 

استبداد داخلی و استعمار خارجی به پیروزی می رسد.
رییس  جمهوری ادامه داد: امام نه تنها یک مرجع مورد اعتماد 
مردم و شخصیتی اندیشمند بود، بلکه فردی بسیار نکته سنج، 

تحلیل گر و با سیاست بود که دنیا را به خوبی می شناخت.
دکتر روحانی تصریح کرد: تنها فتوای امام )ره( نبود که انقلاب 
ما را به پیروزی رساند، بلکه نظریات امام )ره( پیرامون انقلاب هم 
کمک شایانی به این حرکت مردمی کرد و در حقیقت امام )ره( 
یک انقلاب مردمی و فرهنگی را تنظیم و راهبری کرد و  ثابت نمود 
زمانی که یک ملت به صحنه بیاید می تواند همه حتی نیروی مسلح 
را نیز جذب کند و این باعث شد که انقلاب با کمترین خونریزی 

به پیروزی برسد.

رییس  جمهوری خاطرنشان کرد: اگر بنا بود، انقلاب با جنگ 
مسلحانه پیش برود، مشخص نبود، چه تعداد انسان در این بین 
کشته می شدند. آنچه باعث شد که مزدوران داخلی و خارجی 

نتوانند برای آینده ایران تصمیم بگیرند، یکپارچگی ملت ایران بود.
دکتر روحانی با بیان اینکه در آن دوران انقلاب ها نظریات خود 
را از شرق و یا غرب به سرکردگی شوروی و آمریکا که مبتنی بر 
اهرم های حقوق بشری و فشارهای سازمان های بین المللی و 
قدرت مداری و زور بود، دریافت می کردند، گفت: امام )ره( نظریه 
شرق و غرب را قبول نداشت و بدون تکیه بر شرق و غرب و حتی با 
مخالفت با شوروی و آمریکا در جهانی دو قطبی، توانست انقلابی را 
به پیروزی برساند که هم از لحاظ نظریه مستقل بود و هم در مقام 

عمل هیچ اتکایی به کسی نداشت.
رییس  جمهوری خاطرنشان کرد: راه امام )ره( راهی مشخص 
بود و امیدی مشخص داشت، چرا که او مردی مطمئن، امیدوار و 
قاطع بود که هم خدا، هم مردم و هم دنیا را به خوبی شناخته بود 
و توانست انقلاب بزرگی را به پیروزی برساند که آثار آن را امروز در 

جهان مشاهده می کنیم.
دکتر روحانی با تأکید بر اینکه پیام انقلاب اسلامی، منحصر 
در این سرزمین باقی نمانده است، گفت: امروز مردم، مسئولین، 
فرهیختگان و اصحاب دانش و هنر ما، دارای پیام هستند و باید این 

پیام منتشر شده و به گوش جهان برسد.
رییس  جمهوری افزود: وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات باید 
وسیله انتقال پیام دینی، فرهنگی، علمی و سیاسی مردم ایران باشد 
و با ارایه خدمات ارتباطی میان جامعه ایران و جامعه جهانی ارتباط 

برقرار کند.
دکتر روحانی با بیان اینکه امروز مطالعه و تحقیق در زمینه های 
گوناگون علمی، بدون فضای مجازی و اینترنت امکان پذیر نیست، 
گفت: امروز حتی علمای بزرگ و مراجع نیز به نوعی به این ارتباط 
متکی شده اند، چرا که تقریباً تمام کتب فقهی مهم و روایات 
گوناگون در فضای مجازی منتشر و دسترسی از این طریق به آنها 

نیز تسهیل شده است.
رییس  جمهوری با بیان اینکه امروز علم و دانش سرعت بیشتری 
پیدا کرده و روز جداسازی افکار ملت ها از هم نیست، گفت: اینکه 

رییس جمهور کشوری، تصور کند، اگر ویزای کشورش را برای مردم 
چند کشور ممنوع کند، می تواند میان انسان ها فاصله بیندازد، اشتباه 
است البته از کسانی که به تازگی به وارد عالم سیاست شده اند بیش 
از این انتظار نمی رود و تا خود و اطرافیانش بخواهند این مسایل را 
درک کنند، زمان زیادی طول می کشد و خسارات زیادی به مردم 

کشور خود و سایر ملت های جهان وارد خواهد کرد.
دکتر روحانی اظهار داشت: دولتمردان و مسئولان آمریکا سال ها 
شعار می دادند که ما با دولت ایران مخالف هستیم، اما دوست مردم 
این کشوریم، اما امروز به وضوح پرده از این دو رویی، برداشته شده و 
کسانی که شعارشان در دنیا، عدم تبعیض است، دست به این اقدام 
غلط که اساس آن برمبنای تبعیض انسان ها و زیرپا گذاشتن حقوق 

آنهاست، می زنند.
رییس  جمهوری با بیان اینکه آمریکایی ها، همواره بر اینکه به 
تعهدات خود پایبند هستند، شعار می دهند، گفت: اما امروز آنها تمام 

اصول و تعهدات بین المللی را زیرپا گذاشته اند.
دکتر روحانی با اشاره به اینکه دنیای امروز، دنیای ارتباطات و 
پیوند افکار است، گفت: امروز دیگر دورانی که بخواهیم از دیوار برای 

فاصله میان ملت ها استفاده کنیم، سپری شده است.
رییس  جمهوری خاطر نشان کرد: ما در شرایطی قرار داریم که 
باید به خوبی پیام خود را به مردم جهان برسانیم، ملت ایران در 
طول سال های گذشته با تلاش، ایثار و فداکاری، در دنیای سیاست، 

توانست قدرت ایران و ملت ایران را به نمایش گذارد.
دکتر روحانی تأکید کرد: مردم ایران در دوران انقلاب توانمندی 
یک ملت برای قیام، در دوران دفاع هشت ساله، توانمندی دفاعی و 
در دوران تحریم استقامت یک ملت را به نمایش گذاشتد و لازم بود، 

قدرت مذاکرات، سیاسی خود را هم به جهان نشان دهند.
رییس  جمهوری با بیان اینکه عده ای معتقد بودند که ما 
نمی توانیم در برابر قدرت های جهانی مذاکره کرده و پیروز شویم، 
گفت: این در حالی بود که اصول و زبان مذاکره و فشارهای تبلیغاتی 
و نفوذ در سازمان های بین المللی در اختیار قدرت های بزرگ بود، 
اما ما از روز اول معتقد بودیم که ایران، توان، قدرت، منطق، دانش 
و هنر را دارد که در یک مذاکرات پیچیده، علمی، فنی، سیاسی و 
حقوقی بتواند در برابر قدرت های جهان استدلال و گفتگو کرده 

و به قراردادی برسد که به خوبی منافع و خط قرمزهای کشور را 
حفظ کند.

دکتر روحانی اظهار داشت: ما در یک مذاکره بزرگ بهترین افراد 
را به این صحنه فرستادیم که هم آوردهای قوی و با تجربه ای بودند و 

توانستند با حمایت مردم در این مذاکرات حضور پیدا کنند.
رییس  جمهوری تأکید کرد: رهبر معظم انقلاب به لحاظ 
جایگاه بلندشان در کشور، از ابتدا مذاکرات و مذاکره کنندگان را 
مورد حمایت قرار داده و آنها را هدایت کردند و با حمایت ملت، 

هدایت های رهبری و لطف خدا توانستیم به پیروزی برسیم.
رییس شورای عالی امنیت ملی افزود: امروز برجام و مذاکرات 
هسته ای پایان یافته و یکسال از اجرای آن گذشته و اکثر بندهای آن 
اجرا شده است و اجرای برخی از بندها نیز با مشکلاتی مسیر خود 
را پیش می برد اما مهم تر از مذاکرات هسته ای و برجام، پیام برجام و 

فرصتی است که برجام برای ما ایجاد کرده است.
دکتر روحانی با بیان اینکه پیام برجام این است که در سایر 
مسایل جهانی و منطقه ای مذاکره یکی از راه حل هایی است که 
می تواند، گره های کور را باز کند، گفت: امروز برگزاری اجلاس 
آستانه درباره حل مسایل سوریه حاصل پیام برجام بوده و اگر بتوانیم 
مشکلات منطقه را پای میز مذاکره حل کنیم به معنای بهره گیری 

از پیام برجام است.
رییس شورای عالی امنیت ملی با تأکید بر ضرورت استفاده از 
فرصت برجام، گفت: امروز یک خطای بزرگی از سوی برخی  در 
کشور صورت می گیرد و آن این است که این افراد تصور می کنند 
که فعالیت و حرکت به معنای این است که از دنیا و پیشرفت های 
آن باید فاصله بگیریم و این در حالی است که ما می توانیم هم کار 
علمی انجام داده و گام های بلند برداریم و در عین حال از تجربیات 

دنیا هم استفاده کنیم.
رییس  جمهوری افزود: اینکه نخواهیم از تجربه دنیا استفاده کنیم 
و نیز اینکه باید تنها مصرف کننده باشیم و توان سازندگی نداریم، 
هر دو نادرست است، ما باید از تجربه دینی و اندیشه اندیشمندان 
و تجربه های دیگران توأمان با هم استفاده کنیم. دنیای امروز دنیای 
همکاری ها است، البته اگر در برخی امور، تلاش نکرده و وارد نشویم، 

اسرار علمی را به راحتی در اختیار ما قرار نمی دهند.
و  متخصصان  همه  تلاش های  از  تجلیل  با  روحانی  دکتر 
دانشمندان فعال در علوم فضایی، گفت: امروز علم فضا برای ما 
بسیار حائز اهمیت است و باید به تلاش های خود ادامه دهیم، چرا 
که تکنولوژی فضایی، موجب قدرت و اقتدار  ما می شود و هر چه 
توانمندی و قدرت ما در علم بیشتر شود، صیانت از کشور و عزت 

ما ارتقاء خواهد یافت.
رییس  جمهوری با تأکید بر اینکه رهبر معظم انقلاب نسبت به 
علوم جدید، بسیار حساس بوده و پیشرفت های این حوزه را مرتب 
پیگیری می کنند، گفت: این افتخار بزرگی است که رهبر کشور 
پیگیر، دولت فعال و اندیشمندان، دانشگاهیان و دستگاه های مختلف 

در کنار هم برای رسیدن به پیشرفت به هم یاری می رساند.
دکتر روحانی با اشاره به رونمایی از ماهواره های جدید سنجشی و 
مخابراتی خاطر نشان کرد: امروز پس از برجام، فرصت لازم به دست 
آمده تا هم از تجربه دیگران استفاده کنیم و هم با اراده و کوشش 
مضاعف بتوانیم، دستاوردهای بیشتری که باعث بروز و توسعه ملی 

می شود، داشته باشیم.
پیش از سخنان رییس جمهوری محمود واعظی وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و بهرامی رییس سازمان فضایی ایران، گزارشی 
را از عملکرد و برنامه های خود در بخش های مختلف علوم فضایی و 

فناوری های نوین ارتباطاتی و مخابراتی ارایه کردند.

قالیباف و رحمانی  فضلی دیروز بعد از کش و قوس های فراوان 
به مجلس آمدند و در رابطه با حادثه پلاسکو به نمایندگان مردم 
گزارش دادند؛ اما صحبت های شهردار تهران با واکنش و اعتراض 
تعدادی از نمایندگان از جمله محمدرضا عارف- رئیس مجمع 

نمایندگان تهران- مواجه شد.
صبح دیروز نمایندگان مجلس،  نطق های میان دستور خود را 
زودتر شروع کردند تا فرصت کافی برای بررسی حادثه پلاسکو با 

حضور قالیباف و رحمانی فضلی باقی بماند.
ابتدا محمدنعیم امینی فرد، سخنگوی کمیسیون بهداشت، 
گزارش این کمیسیون را قرائت کرد. در این گزارش به سهل 
انگاری و اغماض مسئولان در اجرای قانون و عدم برخورد با تغییر 
کاربری های متعدد و بیمه نبودن واحدهای فعال اشاره و تاکید 
شده بود موارد مشابهی همچون وضعیت ساختمان پلاسکو در 
تهران و کلان شهرهای دیگر وجود دارددر ادامه،  محمدرضا 
رضایی،  رئیس کمیسیون عمران هم گزارش اولیه این کمیسیون 
را قرائت و تاکید کرد سوالاتی در زمینه حادثه پلاسکو وجود دارد 
که در گزارش دوم کمیسیون عمران به آن ها پاسخ داده می شود؛ 

از جمله این که آیا ساختار مدیریت بحران دارای تجهیزات، نیروی 
انسانی و برنامه های مدیریت بحران است و آیا توانسته خود را 
رئیس  خدادادی،   دهدسلمان  ارتقاء  جهانی  استانداردهای  به 
کمیسیون اجتماعی مجلس هم در گزارشی بر لزوم مدیریت 
یکپارچه شهری و طراحی نظام ایمنی در کلانشهرها تأکید کرد و 
گفت: باید به دنبال مدیریت یکپارچه بحران برویم. چندین سال 
است که کشورهای دنیا مدیریت واحد شهری دارند اما ما در 
این زمینه همچنان با مشکل مواجه هستیم. ما نیازمند طراحی 
نظام ایمنی کلانشهرها با اولویت شناسایی ساختمان های پرخطر 
هستیم و امیدواریم پلاسکو درسی برای همه ما باشد تا شاهد 
تکرار چنین فجایعی نباشیمپس از این گزارش، مجمع نمایندگان 
تهران گزارش خود را در رابطه با حادثه پلاسکو ارائه کرد. لزوم 
پاسخگویی به ابهامات،  مهم ترین مساله ای است که در این گزارش 
بر آن تاکید و از مسئولان ذی ربط خواسته شده تا به سوالات 
موجود پاسخ دهند. نمایندگان تهران در بخش دیگری از گزارش 
خود ضمن قدردانی از تلاش آتش نشانان، متذکر شدند که نقد 
افراد و دستگاه ها از جمله مدیریت امور شهری تهران به معنای 

نادیده انگاشتن خدمات آنها نیست و مردم بعنوان صاحبان انقلاب  
و کشور حق دارند از شرایط ایمن و خدمات شهری مناسب 
برخوردار باشند و از نتایج اقدامات اصلاحی دستگاه ها مطلع شوند. 
علی فاضلی،  رئیس اتاق اصناف نیز گزارشی را با رویکرد وضعیت 
کارگران و تولید در پلاسکو به نمایندگان مجلس ارائه داد. بر 
اساس گزارش فاضلی در حادثه پلاسکو 585 بنگاه صنفی آسیب 
شدید دیده اند و برخی از آنها یعنی حدود 305 واحد به طور 

کامل سوختند و 3000 کارگر بیکار شدند.
سپس رحمانی فضلی، وزیر کشور در جایگاه ناطقان مجلس 
قرار گرفت و گزارش مفصلی درباره پلاسکو ارائه داد. رحمانی 
فضلی در صحبت های خود به کمبود امکانات آتش نشانی اشاره 
کرد و توضیح داد: در حال حاضر 123 ایستگاه آتش نشانی 
در تهران وجود دارد که استاندارد 150 ایستگاه است. از منظر 
نیروی انسانی این سازمان دارای 4 هزارو 900 نیروی انسانی 
است که وضعیت مطلوبی دارد. تعداد خودروهای اطفاء حریق 
آنها 19 دستگاه است که باید به حدود 600 دستگاه افزایش یابد. 
همچنین تعداد 20 دستگاه و نردبان و بالابر هیدرولیکی در شهر 

وجود دارد که تعداد استاندارد آن 65 دستگاه است. مدت زمان 
رسیدن به محل حادثه توسط نیروهای آتش نشانی در تهران برابر 
4 دقیقه 10 ثانیه است که مطابق با استانداردهای جهانی است؛ 
اما گزارشی که باعث اعتراض نمایندگان شد، گزارش محمدباقر 
قالیباف، شهردار تهران بود.  گزارش قالیباف حتی باعث شد که 
جعفرزاده ایمن آبادی نماینده رشت چند بار با داد و فریاد، گزارش 
35 دقیقه ای او را قطع کند. قالیباف در گزارش خود گفت که 
آتش نشانی بعد 2 و نیم دقیقه به پلاسکو رسیده؛ جعفرزاده فریاد 
زد: اگر این موضوع درست باشد یعنی وزیر کشور دروغ می گوید. 
هرچند سایر نمایندگان سعی کردند جعفرزاده را آرام کنند اما او 
چند بار دیگر هم با فریاد صحبت قالیباف را قطع و او را به سکوت 
وادار کرد. شهردار تهران در گزارشی که به مجلس ارائه کرد از 
تجهیزات آتش نشانی دفاع کرد و با اشاره به هشدارهای قبلی به 
واحدهای تولیدی پلاسکو سعی کرد از شهرداری سلب مسئولیت 
کند. قالیباف در فرصت 35 دقیقه ای اش بابت حادثه ای که رخ 
داده عذرخواهی نکرد که همین مساله واکنش نمایندگانِ  ناراضی 

را به دنبال داشت.

رییس جمهور در مراسم روز ملی فناوری فضایی:

لغو ویزای دیگر ملت ها اقدام تازه کارها است

در جلسه بررسی حادثه پلاسکو در مجلس چه گذشت؟

قالیباف عذرخواهی نکرد؛ آتش انتقادات باز هم خاموش نشد

احزاب و نهادینه سازی مردم سالاری؛

 1000 حزب ناکام در ایران!
تقویت بدنه اجتماعی و جایگاه قانونی احزاب به عنوان یکی از مهمترین ارکان مردم 
سالاری همواره مورد توجه دولتمردان بوده است. وزیر کشور در نشست فصلی احزاب 
با تاکید بر تقویت تحزب در ایران از احزاب خواست با ایجاد یک بدنه قوی علمی نقش 

موثرتری در چالش های کشور داشته باشند.
»عبدالرضا رحمانی فضلی« وزیر کشور پنجشنبه گذشته )هفتم بهمن ماه( در 
همایش فصلی خانه احزاب که به یادمان آیت الله  »اکبر هاشمی رفسنجانی« رییس 
فقید مجمع تشخیص مصلحت نظام و گرامیداشت شهدای آتش نشان و موضوع 
اقتصاد مقاومتی اختصاص داشت، از ضرورت تقویت بدنه اجتماعی و جایگاه قانونی 
احزاب سخن گفت. در این نشست که با حضور دبیران و نمایندگان احزاب مختلف 
در سالن اجتماعات وزارت کشور برگزار شد، »عبدالرضا رحمانی فضلی« با تاکید بر 
کارکرد احزاب در نهادینه سازی مردم سالاری گفت: اگر احزاب در شرایطی بخواهند 
از بدنه اجتماعی برای شرکت در فرآیند تصمیم سازی و تصمیم گیری استفاده کنند 
به دلیل ضعف و نقص در این زمینه نمی توانند وظیفه و نقش اصلی خود را ایفا کنند. 
به منظور بررسی راهکارهای تقویت بدنه اجتماعی و جایگاه قانونی احزاب و نیز 
نقش احزاب در حل چالش های جامعه و مبارزه با فساد، گروه پژوهش و تحلیل 
خبری ایرنا با »محمدرضا راه چمنی« دبیرکل حزب وحدت و همکاری ملی و »مجید 

فراهانی« دبیرکل حزب ندای ایرانیان به گفت و گو پرداخت.

ضرورت و راهکارهای تقویت بدنه اجتماعی
نمایندگان احزاب بر ضرورت تقویت بدنه اجتماعی و جایگاه قانونی احزاب تاکید 
کردند. محمدرضا راه چمنی در این باره به گروه پژوهش و تحلیل خبری می گوید: 
دستگاه های حاکمیتی باید به این نتیجه برسند که وجود احزاب برای نظام و کشور 

سودمند است و آنها می توانند تاثیرگذاری فراوانی داشته باشند. 
»احزاب می توانند در افزایش مشارکت مردم در انتخابات مختلف به عنوان پشتوانه 
نظام و در موضوع نقد و امر به معروف و اصل هشتم قانون اساسی به اصلاح سیاست 
ها و برنامه ها کمک کنند. موضوع دیگر، گسترش فرهنگ تحزب در نهادهای دولتی 
است، نباید فضایی در ادارات و سازمان ها ایجاد شود که عضویت در احزاب برای 
اشخاص هزینه بر باشد. عضویت در حزب باید میان اهالی سیاست ارزش تلقی شود.« 
دبیرکل حزب وحدت و همکاری ملی تاکید کرد: در موضوع تقویت بدنه اجتماعی، 
احزاب باید با گسترش تشکیلات و شعبه های خود در شهرستان ها، دیدگاه ها و 
موضع گیری های مختلف خود را برای مردم ارائه کنند. به این ترتیب بینش سیاسی 
جامعه بالاتر خواهد رفت و هواداران حزب میان لایه های اجتماع افزایش خواهند 
یافت. در کنار نقش احزاب نقش رسانه ها را هم نباید نادیده گرفت. صداوسیما دراین 

باره بسیار تاثیرگذار است 
»مجید فراهانی« دبیر کل حزب ندای ایرانیان نیز درباره تقویت جایگاه مردمی 
و قانونی احزاب به پژوهشگر ایرنا گفت: برای اینکه احزاب بتوانند در عمل تاثیر گذار 
باشند باید فراگیر بوده و دارای بدنه مشخص اجتماعی با برنامه های معلوم باشند. در 
کشورهای توسعه یافته شاهد هستیم که احزاب جدی جامعه از انگشت های دست 
بیشتر نیستند احزابی که توانسته اند درصدی از مردم را سازماندهی و عضوگیری کنند. 
وی گفت: یکی از مشکلات حزبی در جامعه ما این است که اخذ مجوز به راحتی 
صورت می گیرد، اما در عمل این احزاب در گسترش بدنه و فعالیت ناکام می مانند. بر 
اساس آمار نزدیک به یک هزار حزب در کشور داریم که بدنه و طبقه اجتماعی ندارند 

و ما شاهد پدیده خرده احزاب در کشور هستیم.
دبیر کل حزب ندای ایرانیان درباره راهکار مقابله با خرده حزب های کشور افزود: 
لازم است وزارت کشور با بررسی موردی پروانه احزابی را که نتوانستند بدنه اجتماعی 
خاصی را جذب کنند، باطل کند و احزابی که نمی توانند بدنه اجتماعی جذب کنند، 
عنوان دیگری غیر از حزب به آنها اطلاق شود. باید به سمتی رفت که در جامعه، تعداد 
احزاب موثر مانند کشورهای توسعه یافته اندک باشد. در گام بعدی مردم در کنار رای 
به افراد و اشخاص، گرایش حزبی خود را نیز مشخص کنند و احزاب تشکیل دهنده 

پارلمان باشند. نظام پارلمانی ما ازاین حیث ناقص است. 

 کارکرد و وظایف احزاب در نهادینه سازی دموکراسی
راه چمنی درباره نقش احزاب در نهادینه سازی دموکراسی به موضوع انتخابات 
اشاره کرد و گفت: در بسیاری از کشورها انتخابات به طور معمول با محوریت احزاب 
انجام می شود، در ایران ما هم تاکنون چنین بوده است؛ اما با توجه به تعریفی که در 
قانون احزاب برای جبهه و ائتلاف وجود دارد، مراجع اجرایی و نظارتی در امر انتخابات، 
باید از تشکیل حزب های خلق الساعه و معرفی کاندیدا از سوی این احزاب جلوگیری 
کند. این موضوع موجب تضعیف احزاب می شود. معرفی کاندیداها باید از سوی احزاب 
ریشه دار صورت گیرد. هر اقدامی محوریت احزاب را در انتخابات تضعیف و اشخاص 

را جایگزین احزاب کند، موجب تضعیف احزاب و دموکراسی انتخاباتی خواهد شد. 
فراهانی نیز درباره اهمیت تحزب در تقویت مردم سالاری گفت: پس از سال های 
متعدد حکمرانی در جوامع بشری، خرد جمعی در قرن 21 به این نتیجه رسیده است 
که بهترین راه حکمرانی، سازوکار خرد جمعی احزاب باشد. احزاب در دنیای مدرن با 
برنامه ریزی جهت پیشرفت کشور و نظارت جدی بر این برنامه ها به توسعه دموکراسی 
کشور کمک می کنند. اگر ما امروز در کشور به دنبال گوهر گمشده توسعه همه جانبه 
و گسترش مردم سالاری هستیم، شاه کلید آن تقویت احزاب و استفاده از اراده جمعی 
نخبگان کشور است. تنها راه پیشرو برای توسعه تقویت و گسترش مشارکت احزاب 
است. جمهوری اسلامی هم در قانون اساسی و هم در سیر تاریخی خود نشان داد که 
مجوز احزاب برای فعالیت رشد خوبی داشته است. هرچند تا رسیدن احزاب به جایگاه 

شکل گیری نهادها، راهی طولانی در پیش داریم.

چالش های جامعه و ضرورت انجام مطالعات علمی در احزاب
موضوع مطالعات و ارائه راهکار برای مشکلات کشور در نشست فصلی احزاب با 
وزیر کشور از محورهای مورد تاکید رحمانی فضلی بود. راه چمنی در این باره گفت: در 
حال حاضر متاسفانه فعالیت احزاب بیشتر به صدور بیانیه و اعلام موضع محدود شده 
است؛ اما احزاب مدعی اداره کشور باید در حوزه های مختلف مطالعات جامع داشته 
و برای مشکلات جامعه راهکارهایی پیدا و ارائه کنند. از طریق مجلس آنها را به قانون 
تبدیل کنند یا به تصویب دولت برسانند؛ اما به دلیل ضعف سیستم تحزب، احزاب 
درگیر مشکلات و هزینه های جاری خود هستند و فرصت و امکانی برای کارهای 
بنیادی و مطالعاتی ندارند. برای چنین مطالعات و راهکارهایی باید احزاب تقویت شده 

و موانع مالی رفع شود. 
فراهانی هم درباره ضرورت انجام مطالعات علمی درباره چالش های موجود در 
کشور، از سوی احزاب عنوان کرد: تعداد قلیلی از احزاب هستند که برای رسیدن 
به توسعه پایدار و اداره جامعه در عرصه های مختلف سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و 

فرهنگی برنامه مطالعاتی دارند. 
دبیرکل حزب ندای ایرانیان تاکید کرد: برای بهبود و ساماندهی وضیعت کنونی در 
احزاب گام نخست این است که نهادهای مسوول به سمت ادغام احزاب موجود حرکت 
کنند، اطلاق واژه حزب به گروه هایی باشد که فعال هستند و بدنه اجتماعی و برنامه 
دارند. درگام دوم تحول باید به خود احزاب بازگشت. چه تعداد از احزاب ما برای برون 
رفت از مشکلات جامعه طرح و برنامه دارند؟ و چه تعدادی توانسته اند این طرح ها را 
در ارتباط با مسوولان و بدنه اجتماعی خود به سرانجام برسانند؟ باید به خود احزاب 
پیشنهاد داد برای اینکه بتوانند تاثیرگذاری بیشتری داشته باشند، خود باید تلاش و 

برنامه ریزی کنند. 

نقش احزاب در مبارزه با فساد
فراهانی درباره تاثیرگذاری احزاب در مبارزه با فساد به پژوهشگر ایرنا گفت: موضوع 
نقش احزاب در مبارزه با فساد بسیار مهم و کلیدی است. امروز احزاب در دنیا به عنوان 
موثرترین مکانیزم کنترل و نظارت بر قدرت شناخته می شوند. حاضر در قدرت حضور 
در قدرت می تواند منشا فساد باشد، افرادی که در هریک از بخش های اداره جامعه 
حضور دارد می تواند از جایگاه خود سواستفاده کند. برای پیشگری از وقوع این فساد 
باید مکانیزم شکل گیری قدرت از یک سو و نظارت بر افراد بعد از شکل گیری قدرت 
از سوی دیگر، کامل و جامع ترسیم شود. تقویت احزاب هم به شکل مستقیم و غیر 
مستقیم به مبارزه با فساد منجر می شود. اگر نورافکن احزاب بر نهادهای قدرت را 

روشن کند، هیچ کس جرات خطا و فساد نخواهد داشت. 

 احزاب در گسترش مبانی دمکراسی
تعدد احزاب شناسنامه دار در سال های پس از انقلاب اسلامی حکایت از اهمیت 
تحزب در باروری ریشه های مردم سالاری دارد. در اصول قانون اساسی نیز بر نقش و 
کارکرد احزاب در گسترش مبانی دموکراسی تاکید شده است. از همین رو با تقویت 
بدنه اجتماعی احزاب و جایگاه قانونی تحزب در کشور می توان نقش پر رنگ تری را 
برای احزاب در عرصه سیاست، اجتماع، اقتصاد و حتی فرهنگ پیش بینی کرد. این 
هدف از یک سو نیازمند تلاش و برنامه ریزی خود احزاب و از سوی دیگر نیازمند 

اصلاح برخی قوانین و حمایت نهادهای مسوول است. 
دولت یازدهم در سه سال گذشته با درک اهمیت تحزب، بازگشایی خانه احزاب و 
نشست های متعدد با دبیران و اعضا احزاب، نشان داده است که برای تعالی و تقویت 
جایگاه احزاب عزمی راسخ دارد و می تواند با تلاش احزاب آینده ای بهتر را برای تحزب 

در ایران رقم زند.

طرح گفت وگوی ملی از سوی عقلای هر دو جناح سیاسی می تواند راهی باشد برای 
پایان دادن به اختلافات و تخریب دو جریان سیاسی کشور علیه یکدیگر و حرکت به سمت 

جایگزینی اعتدال گرایی به جای تندروی.
سال 92 که از راه رسید موسم دیگری برای بازگشایی فضای گفت وگوهای سیاسی هم 
انگار فرا رسیده بود؛ خیلی ها آمدن حسن روحانی را فرصتی برای تغییر فضای تندروی به 
فضای اعتدالی دانستند. او و دولتش میراث دار 8 سال زمامداری دولتی اصولگرا بودند که 
گفتمان غالبش تندروی بود. حالا شیخ اعتدال آمده بود تا فضا را عوض کند. بعد از انتخابات 
24 خرداد سال 92 بود که بعضی از چهره های شاخص نظام هم روی به استقبالِ گفتمان 
اعتدال خواه روحانی آوردند و هر ازچند گاهی از بین این اظهارات نشانه هایی از استقبال 
بعضی چهره های اصلاح طلب و اصولگرایان معتدل برای فراهم کردن زمینه های شروع 
دیالوگ بین دو جناح شنیده می شد. دیالوگی به نام »گفت وگوی ملی« بین دو جریان اصلی 

سیاسی کشور بعد از سال ها تک قطبی بودن فضای سیاسی کشور. 
گفت و گویی که این روزها حتی با تشکیل کمیته گفت وگوی ملی در فراکسیون امید 
در مجلس شورای اسلامی هنوز نتوانسته به طور کامل  رنگی از واقعیت به خود بگیرد، اما 
به اعتقاد کارشناسان سیاسی، طرح همین موضوع از سوی عقلای هر دو جناح سیاسی 
می تواند راهی باشد برای پایان دادن به اختلافات و تخریب دو جریان سیاسی کشور علیه 

یکدیگر و حرکت به سمت جایگزینی اعتدال گرایی به جای تندروی.
راه نجات: پافشاری بر نقاط مشترک

چند ماه دیگر تکلیف انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم و البته انتخابات پنجمین دوره 
شوراهای شهر و روستا معلوم می شود. انتخابات هایی که حالا بعد از درگذشت آیت الله 
هاشمی رفسنجانی می تواند بزنگاهی تاثیرگذار برای جریان های سیاسی کشور باشد. او که 
سال ها به عنوان وزنه تعادلی، نقش یک میانجیگیر را میان دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا 
بازی می کرد، یکی از کسانی بود که در سال های آخر عمرش از طرح حزب فراگیر و آشتی 
ملی سخن می گفت. او حالا دیگر نیست و از همین حالا چهره های هر دو جریان چپ و 
راست های معتدل به فکر جایگزینی برای او هستند تا شاید بتوانند با ادامه تفکرات هاشمی، 
راه را برای یک گفتگوی ملی - جناحی باز کنند.  گفتگویی بر پایه اشتراکات دو جریان 
سیاسی. اشتراکاتی که به گفته چهره های هر دو جریان می تواند راه را بر دو قطبی های 
مضرّ سیاسی ببندد و راهی باشد برای حل مشکلات ریشه ای کشور؛ از فسادهای سازمان 

یافته گرفته تا تخریب دو جریان علیه یکدیگر و حل مشکلات اقتصادی.
علی اکبر ناطق نوری یکی از چهره هایی پیشقدم در این مسیر بود، چنانچه در مراسم 
هفتمین روز درگذشت آیت الله هاشمی مانند دوست دیرینش بر اجماع نظر هر دو جریان 
سیاسی کشور بر مشترکاتشان تاکید کرد: »من از برادران وخواهران ایرانی ام به عنوان یک 
طلبه کوچک خواهش می کنم از چپ و راست تا اصلاح طلب، اصولگرا و اعتدال گرا این 
اجتماعی که کردید را همچنان داشته باشید و این اجتماع با تفکرات، عقیده ها و گروه های 
متفاوت منافات ندارد. در مشترکات با هم باشید و در جایی که اختلاف نظر وجود دارد 
بنشیند و اختلافات را حل کنید. اگر هم قانع نشدید تهمت نزنید. همه باید از این وحدت 
به وجود آمده استفاده کنیم و قدر انقلاب و رهبری را بدانیم. آن هم در این منطقه که دور 
مان آتش است اما ایران یک کشور امن به حساب می آید که این معلول وجود مردم ایران 

و رهبر هوشمند و آگاهی است. به همین دلیل همه باید یک ید واحده بشوید و بایستید.«
از سوی دیگر قبل از انتخابات مجلس دهم شورای اسلامی محمدرضا عارف پیشنهاد 
ائتلاف نسبی با اصولگرایان را مطرح کرد اما با استقبال اصولگرایان مواجه نشد تا اینکه بعد از 
انتخابات اسفندماه گذشته و اقبال مردم به اصلاح طلبان و اعتدالیون، اردوگاه راست ها بیشتر 
از هر زمان دیگری به لزوم همگرایی بین اصلاح طلبان و اصولگرایان پی بردند و طی اظهار 
نظرهای متفاوتی از اشتراکات دو جریان گفتند. حتی رهبران اصلاحات نیز پیشنهاد تشکیل 
یک کمیسیون مشترک بین اصولگرایان و اصلاح طلبان برای پیگیری موضوعات کلان 

کشور داد که بعد از حرف و حدیث های زیاد هنوز به جایی نرسیده است.
محمدرضا خاتمی، نایب رئیس مجلس ششم یکی دیگر از اصلاح طلبانی بود که فضای 
گفت و گو و تعامل بین جناح ها در کشور را کم دانست و از رفتارهای حب و بغض آمیز 
سیاسیون علیه یکدیگر که باب گفت و گو را می بندد، انتقاد کرد: »اگر ما کاری انجام 
دهیم که باب گفت و گو در کشور بین جناح ها، شخصیت ها، حکومت، مردم و حکومت و 
نهادهای مدنی باز شود امر مبارکی است. البته کار بسیار سختی است و ما باید به گونه ای 
برخورد کنیم که در داخل کشور بعد از این گفت و گوها یک سری اصول از طرف همه به 
رسمیت شناخته شود.« محمدرضا عارف، رئیس فراکسیون امید مجلس هم به عنوان هم 
به عنوان یکی از مبتکران »طرح گفت و گوی ملی« از امکان حل اختلافات بزرگان نظام در 
فضای دوستانه گفت؛ »با تدبیری که عزیزان ما در فراکسیون امید داشتند، ما می خواهیم 
گفت و گو را در سطح مجلس به طور جدی دنبال کنیم تا الگویی برای جامعه شود.« او 
روز گذشته نیز در یادداشتی ضمن تبیین شاخصه های گفت وگوی ملی از بزرگان نظام و 
نهادهای مسئول خواست برای تحکیم نظام اسلامی از ایجاد شقاق و فاصله بین خانواده 
بزرگ انقلاب جلوگیری و راه را برای حضور همه سلایق که دل در گرو آرمانهای انقلاب 
دارند فراهم کنند. اما علاوه بر این چهره های اصلاح طلب، محسن کوهکن، نایب رئیس 
جبهه پیروان خط امام و رهبری از چهره های اصولگرایی است که از وجود نیروی لازم برای 
گفت وگو در میان افراد و جناح های مختلف در سطوح گوناگون از نیروهای نظام می گوید 
و معتقد است چیزی که امروز بیش از هر چیز دیگر در آن احساس نیاز می شود، راهکاری 

است که بتوان با آن به باوری مشترک رسید.
از مونولوگ به دیالوگ

اردوگاه اصلاح طلبان و اصولگرایان سال ها است که روبروی یکدیگر به رقابت با هم 
مشغول اند. شاید در زمان هایی شاهد شکل گیری نوعی گفت وگو میان بعضی از چهره های 
هر دو گروه بودیم اما عمدتا نتیجه چیزی نبود جز همان تقابل همیشگی. تقابلی که نشان 
دهنده میل عمیق تشکل های سیاسی به ادامه مونولوگ در درون این تشکل ها است و نه 

میلی برای برقراری دیالوگ میان دو گروه.
نگاه اول بیشتر نشانی از تک روی و تخریب را دنبال می کند و نگاه دوم به دنبال راهکاری 

سازنده و مثبت برای برقراری ارتباط با جریان رقیب است.
اما شرایط شروع دیالوگ بین این دو جناح چیست؟ تحت چه شرایطی می توان این 
دیالوگ را از روی عقل یا به اجبار ناشی از یک وضعیت ناخواسته در فضای سیاسی ایران 
دانست؟ این گفت وگوی ملی را باید بین کدام اجزاء از درون دو جناح پیگیری کرد؟ 
سیاستمداران یا جریان سازها و نظریه پردازها؟ موانع و پیش شرط های این گفت وگوی 

ملی چیست؟ کاظم اکرمی، از چهره های اصلاح طلب با بیان اینکه گفت و گو و یافتن 
مشترکات میان دو جریان سیاسی کشور، پیش شرط شروع گفت وگوی ملی بین این دو 
جریان است، به خبرآنلاین می گوید: »همه قانون اساسی، انقلاب اسلامی، سعادت مردم، 
توسعه فرهنگی و اقتصادی و اجتماعی و استقلال کشور در مقابل قدرت های جهانی مورد 
وفاق همه جریانات سیاسی کشور است. از طرفی اگر تضادهای موجود در بین جناح های 
سیاسی ادامه دار شود به ضرر کشور خواهد بود. اگر به روزی برسیم که گروه های مختلف 
بخواهند به تعارضات موجود بینشان ادامه بدهند، مطمئنا وضعیت کشور به سمت خوبی 
نخواهد رفت.« وزیر آموزش و پرورش دولت دوران جنگ، ادامه داد: »دشمنان ایران هیچ 
کدام خوشبختی مردم ایران را نمی خواهند و منتظر تبدیل تفاوت های نگرشی به تعارض 
عای عقیدتی هستند تا کشور را مورد تعرض قرار دهند. هر فردی که دلش به حال کشور 
می سوزد تمام این نگرانی ها دارد؛ بنابراین شرط عقل، شرط دین و شرط عواطف انسانی 
حکم می کند که چهره های هر دو گروه سیاسی کشور روبروی یکدیگر بنشینند و با تاکید 
بر مشترکات بینشان، بر روی نقاط مورد اختلافشان هم بحث کنند تا بتوانند کشور را از گزند 

مشکلات داخلی و خارجی برهانند.«
او گفت: »وقتی با گفت وگوی ملی مشخص شود که اصولگرایان و اصلاح طلبان می 
توانند موارد اختلافیشان را با یکدیگر کاهش دهند، مردم هم به آرامش می رسند؛ بنابراین 

نقش عقلای هر دو طرف در تشکیل این گفت و گوی ملی بسیار تاثیرگذار است.«
آشتی ملی به جای پرخاشگری

ابوالقاسم رئوفیان دبیرکل حزب اصولگرای ایران  زمین اما گفت وگوی ملی بین دو جریان 
اصلی سیاسی کشور را فارغ از اشکال نمی داند. او با بیان اینکه عده ای معتقدند که ما در 
شرایط کشوری مانند افغانستان زندگی نمی کنیم و نیازی به طرح آشتی ملی نداریم، به 
خبرآنلاین می گوید: »این عده معتقدند که اختلافات داخلی در بین جریان های سیاسی 
آنقدر زیاد نیست که نیاز به طرح آشتی ملی یا گفتگوی ملی داشته باشیم؛ اما آنچه که 
معلوم این است که این گفت وگو ملی برای نزدیکی جریان های سیاسی و هم افزایی احزاب 
گوناگون است. اصلاح طلبان و اصولگرایان در سال های گذشته دچار اختلافات نهادینه شده 

با یکدیگر هستند که بیشتر این اختلافات از زمان دولت دهم شروع شد.«
رئوفیان ادامه داد: »درگیری های لفظی و دعواهای بین احزاب و گروه های سیاسی، 
فضای روانی و سیاسی جامعه را دچار آسیب جدی خواهد کرد. این همان دو قطبی ای است 
که رهبری همواره کشور را از آن برحذر داشته اند و حتی با جلوگیری از ورود احمدی نژاد 
به انتخابات سال آینده در صدد جلوگیری از به وجود آمدن این دو قطبی برآمدند. دغدغه 
ایشان همواره این بوده است که فضای تنش در کشور به وجود بیاید. رهبری تقسیم بندی 

جناح های سیاسی به راست گرایی یا چپ گرایی را به نفع کشور نمی دانند.«
او با بیان اینکه ما در موضوعات رقابتی در عرصه های انتخاباتی نیاز به نوعی گفتگوی 
ملی برای رعایت اخلاق در مقابل یکدیگر داریم تا استراتژی حاکمیت سیاست توام با اخلاق 
را حاکم کنیم، ادامه داد: »در حال حاضر خانه احزاب مکانی برای ادامه این گفت وگوهای 
هر دو جناح سیاسی است که می توان از این مکان برای طرح گفت وگوی ملی بین تشکل 
ها سود برد. باید به چهره های سیاسی یاد بگیرند تا به جای پرخاشگری به یکدیگر به ارائه 

برنامه برای حل مشکلات کشور بپردازند.«

راه نجات؛ پافشاری بر نقاط مشترک

گفت وگوی ملی؛ راهی برای پشت سر گذاشتن تندروی ها
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وفا نمى كند ، اعتماد مكن

پنجشنبه - 14بهمن ماه  1395 - سال نوزدهم - شماره  4209

دوره آموزشی تبیین سند راهبردی شهرداری قم با 
حضور جمعی از اعضای شورای شهر و معاونین و مدیران 

شهرداری برگزار شد.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم در 
ابتدای این نشست با اشاره به جزئیات سند راهبردی پنج 
ساله شهرداری اظهار کرد: این برنامه دارای ابعاد بسیار 
زیادی بوده و از اهمیت و جایگاه ویژه ای برخوردار است 
و می تواند افق روشن تری از آینده را به ما نشان دهد که 
البته با هر تغییری، می بایست این مسیر به راه خود ادامه 

دهد.  محسن رنجبر با تاکید بر اینکه مدیریت شهری 
مستلزم داشتن برنامه از پیش تعیین شده است گفت: با 
توجه به گستردگی فعالیت های شهرداری باید نگاه کلی 
و جامعی نسبت به تمام حوزه های مختلف شهری داشته 

باشیم.
وی با بیان اینکه تدوین سند راهبردی در شهرداری 
قم فرآیند مبتنی بر مشارکت عمومی ذی نفعان مدیریت 
شهری بوده است خاطرنشان کرد: این سند بر اساس 
مطالعات مختلف و انجام بررسی های تطبیقی گوناگون 

در میان شهرهای داخلی و خارجی البته با لحاظ شرایط 
بومی خاص شهر مقدس قم به عنوان مرکز علمی جهان 

تشیع تدوین شده است.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم اضافه 
کرد: این سند دارای فازهای مختلفی است که برای 
تدوین آن استانداردهای جهانی  و ملی مورد بررسی قرار 
گرفته و در این مسیر از مشارکت خبرگان شهری، اساتید 
دانشگاه ها، فعالان، دست اندرکاران و متولیان مدیریت 

شهری استفاده شده است.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم عنوان کرد

استفاده از استانداردهای ملی و بین المللی در تدوین سند راهبردی شهرداری

استاندار قم با تاکید بر احصای دقیق نقاط ضعف و 
قوت فرایند خدمات رسانی به مسافران و زائران نوروزی 
قم در سال های گذشته گفت: آمادگی دستگاه های 
اجرایی جهت ارایه خدمات به زائران نوروز 96 باید به 

بهترین نحو ممکن باشد.
سید مهدی صادقی روز چهارشنبه در جلسه ستاد 
هماهنگی تسهیلات زائران نوروزی قم در تالار امام جواد 
)ع( استانداری اظهار داشت: در قم میزبان میهمانانی 
هستیم که با انگیزه های مختلف به ویژه زیارت حرم 
حضرت معصومه )س( به این شهر مقدس سفر می 
کنند. وی افزود: باید هر چقدر که می توانیم با آسیب 
بهترین  انجام شده،  اقدام های خدماتی  از  شناسی 
تسهیلات را به زائران نوروزی ارایه دهیم. وی با بیان 
این که قم یک مرکزیت علمی و دینی در کشور است 
و آحاد مردم نیز این واقعیت را قبول دارند، افزود: این 

مباحث تکلیف مسئولان در قبال وظایف محول شده به 
آنها را بیشتر می کند. وی با بیان این که نظر مردم و 
قضاوت آنها در خصوص عملکرد مسئولان بسیار مهم 
است، افزود: برای این که مردم از نحوه کار و خدمات 
دهی مسئولان ابراز رضایت خود را نشان دهند، باید 
کیفیت و مطلوبیت لازم را در پذیرایی از زائران شهر 
کریمه اهل بیت )ع( ایجاد کنیم. استاندار قم گفت: 
تمامی برنامه های پیش بینی شده برای ایام نوروز 
در حوزه های بهداشتی، خدماتی و امدادی باید برای 
عموم مردم و زائرانی که قصد بهره مندی از این خدمات 
را دارند، شفاف و قابل دسترس باشد. وی با اشاره به 
فراهم بودن زیرساخت های فن آوری اطلاعات در قم، 
افزود: با استفاده از سیستم تلفن همراه و همچنین سایر 
سیستم های مخابراتی و الکترونیکی می توانیم اطلاعات 
را تنظیم کنیم و به مردم ارایه دهیم. وی همچنین هم 

افزایی و هم پوشانی دستگاه ها برای ارتقای کیفی 
خدمات را ضروری عنوان کرد و افزود: در مورد ارایه 
خدمات به زائران خارجی و غیر ایرانی نیز باید از سوی 
کمیته مربوطه به بهترین شکل اقدام شود. رئیس 
ستاد تسهیلات خدمات زائران قم همچنین با اشاره به 
ضرورت افزایش تابلوهای 2 زبانه راهنمای زائر در سطح 
شهر قم افزود: این تابلوها با توجه به ویژگی بین المللی 
قم نه تنها در ایام نوروز بلکه در مقاطع مختلف سال 
اهمیت زیادی دارد و شهرداری اگر تعداد زبان های این 
تابلوها را از 2 زبان به چهار زبان نیز افزایش دهد، کار 
مفیدی انجام شده است. وی تاکید کرد: تمامی مدیران 
نوروزی  اجرایی عضو ستاد تسهیلات  دستگاه های 
باید در بازه زمانی 25 اسفند ماه تا 15 فروردین ماه 
در استان حضور داشته باشند و در صورت قصد خروج 

برای جلوگیری از بروز مشکل باید اطلاع دهند.

در جلسه ستاد هماهنگی تسهیلات زائران نوروزی استان قم مطرح شد

آماده باش استاندار به دستگاه های خدمت رسان قم

نامحــرمانه
پوتین رسم حکمرانی را به ترامپ بیاموزد

را  آمریکا  رئیس جمهور جدید  روابط خارجی سیاست خارجی  راهبردی  رئیس شورای 
عامل تشدید تنش های بین المللی خواند و یکی از بهترین راهبردهای مقابله با آن را پیگیری 
گفت وگوی تمدن ها دانست. دکتر سید کمال خرازی در دیدار ولادیمیر یاکونین، رئیس هیئت 
امنای موسسه تحقیقاتی روسی گفت وگوی تمدن ها که سه شنبه شب در ساختمان شورای 
راهبردی روابط خارجی برگزار شد، با بیان اینکه احتمالًا دونالد ترامپ علاقه دارد رابطه اش را با 
روسیه توسعه دهد، گفت: شایسته است آقای پوتین رسم حکمرانی را به ترامپ بیاموزد. برخی 
مسائل را به وی آموزش دهد، با او درباره روابط فرهنگی با جهان اسلام و گفت وگوی تمدن ها 
صحبت کند و به ترامپ هشدار دهد که تصمیم های وی ممکن است چه خطراتی در پی داشته 
باشد. در واقع همان طور که میخائیل گورباچف به تازگی گفته است، ما در آستانه یک جنگ 
بین المللی قرار گرفته ایم و در این شرایط بحث گفت وگوی تمدن ها، راهبرد درستی است که 

از درگیری ها جلوگیری خواهد کرد.

اظهارات علوی درباره تجهیزات امنیتی ریاست جمهوری
ورود  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  اطلاعات  وزیر  علوی  محمود  سید  الاسلام  حجت 
تجهیزات امنیتی و اطلاعاتی به نهاد ریاست جمهوری با هماهنگی وزارت اطلاعات بوده است؟ 
اظهارداشت: البته این وسایل نه امنیتی بوده و نه اطلاعاتی، ممکن است برای اطمینان و برای 
سلامت امنیتی نهاد ریاست جمهوری، وسایلی را ببرند که اعمال شناسایی را انجام دهد. وی 
در پاسخ به این سوال که آیا این عمل با هماهنگی وزارت اطلاعات صورت گرفته است؟ گفت: 
اصلا این عمل توسط وزارت اطلاعات بوده است. پیش از این آیت الله آملی لاریجانی رئیس قوه 
قضائیه پیرامون ورود تجهیزات امنیتی به نهاد ریاست جمهوری عنوان کرده بود: »ورود این 

تجهیزات با اجازه که بوده است؟ به چه وجهی بوده است؟ پولش از کجا آمده است؟«

موحدی کرمانی جانشین آیت الله در مجمع
آیت الله محمدعلی موحدی کرمانی نمایندۀ سابق ولی فقیه در سپاه پاسداران، امام جمعۀ 
موقت تهران، دبیرکل جامعۀ روحانیت مبارز و نمایندۀ مردم تهران در مجلس خبرگان، از شنبه 
مسئولیت اداره جلسات مجمع تشخیص مصلحت نظام تا انتخاب اعضای جدید در اسفند ماه 
را عهده دار می شود. به گزارش ایسنا، موحدی کرمانی قرار است  بر جای همان کسی بنشیند 
که ده سال پیش کرسی اش در جامعه روحانیت را به موحدی کرمانی و همراهانش سپرد، 
هفت سال قبل منبر امامت جمعه را برای حضور او و کاظم صدیقی خالی گذاشت و اکنون 
نیز با مرگش صندلی ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام را برای اداره تا اسفند ماه  تقدیم 

رفیق سال های دور خود کرد.

تاخیر در اعدام بابک زنجانی مطرح نیست
دادستان کل کشور گفت: بحث تاخیر در اجرای حکم اعدام بابک زنجانی مطرح نیست. 
محمد جعفر منتظری دادستان کل کشور، در حاشیه تجدید میثاق با آرمان های امام رئیس قوه 
قضاییه و دیگر مسولان قضایی در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی در خصوص اینکه حکم 
پرونده احمد منتظری قطعی شده است یا نه گفت: حکم پرونده در آینده اعلام خواهد شد. وی 
در پاسخ به سوال دیگری در مورد اینکه آیا پیدا شدن متهم جدیدی در پرونده بابک زنجانی 
در اجرای جکم اعدام او تاخیری ایجاد خواهد کرد یا خیر گفت: فعلًا به دنبال این هستند که 
بتوانند هر چه زودتر اموال بیت المال و اموال مردم را به آنها برگرداند و بحث تاخیر در اجرای 

حکم اعدام مطرح نیست.

تغییر نام بندر امیرآباد به »بندر آیت الله هاشمی« 
سازمان بنادر پیشنهاد تغییر نام بندرامیرآباد به بندر آیت الله هاشمی رفسنجانی را به 
تصویب رساند. به گزارش ایسنا، سازمان بنادر اعلام کرد در راستای پاسداشت مقام شامخ و 
نقش ارزنده ای که مرحوم حضرت آیت الله هاشمی رفسنجانی در دوران سازندگی ایفا کردند 
و تأثیر سیاست ها، تصمیمات و حضور فعال آن مرحوم در راه اندازی و توسعه کریدور شمال- 
جنوب و بندر استراتژیک و حیاتی امیرآباد به¬ عنوان هاب بنادر شمالی و همچنین نقش مؤثر 
این بندر در ارتباطات بین المللی و کشورهای CIS، هیأت عامل سازمان بنادر و دریانوردی در 
جلسه شماره 1864، پیشنهاد تغییر نام »بندر امیرآباد« به »بندر آیت الله هاشمی رفسنجانی« 

را مطرح و به تصویب رساند.

تساهل کوچک
 آسیب های بزرگ

حدود هفت سال پیش، سفری سیاحتی 
به کشور مالزی داشتم. آن روزها تب تحصیل 
درکشور مالزی، داغ تر از اکنون بود؛ بنابراین 

از روی کنجکاوی به اتفاق چندتن از همسفران، برای بازدید به دانشگاه »یو 
امِ« درکوالالامپور رفتیم. هنگام ورود به دانشگاه بزرگ کوالامپور، نگهبان 
دانشگاه، مانع حضور جوانی شد که همراه تیم ما بود. علت جالب بود؛ 
آن جوان با پیراهن مردانه آستین کوتاه، قصد ورود داشت! درجایی که از 
نظر اقلیمی به »تابستان بی پایان« شهرت دارد و در کشوری که پوشش 
آزاد و بسیاری از غیر مسلمان ها در خیابانها، از پوشش های بسیار کم 
وکوتاه استفاده می کنند، برای حراست از محیط علمی، چه موازین سخت 
گیرانه ای وضع می کنند! همین اتفاق، کافی بود تا علت انتخاب دانشگاه 
مالزی را از سوی بسیاری از جوانان ایرانی؛ درک کنم. دانشگاه مالزی مانند 
بسیاری از دانشگاه های اروپایی و آمریکایی، موازین دقیقی برای پوشش و 
آرایش وضع کرده بود تا از کوچکترین اقدامی که دانشگاه و محیط علمی 

– تحقیقی را دچار کژکارکردی و انحراف از هدف می کند، ممانعت کند.
آن اتفاق، من را برای تحقیق درباره موازین اخلاقی و پوششی در 
دانشگاه های آمریکایی و اروپایی که خاستگاه مُد هستند و شعار رهایی 
انسان از قید و بندها را سر می دهند، مصمم کرد. در این باره به نتایجی 
دست یافتم که مرا متحیر کرد. همه دانشگاه های آمریکایی نظیر دانشگاه 
هاروارد، دانشگاه تگزاس، باب جونز و. موازینی نسبتا سخت گیرانه و تقریبا 
مشابهی درباره پوشش، آرایش و ضوابط رفتاری دانشجو دارند که همراه 
با عواقب تخطی از آنها، در قالب یک کتاب راهنما آن را به اطلاع دانشجو 
می رسانند. طبق موازین دانشگاه تگزاس آمریکا، در کنار ضوابط بسیار دقیق 
درباره جزییات پوشش و ممنوعیت پوشش اسپرت، تنگ و کوتاه هم برای 
خانم ها وهم برای آقایان، حتی استفاده از هرگونه عطر و ادکلن غیرمتعارف 
که بوی تند و تحریک کننده داشته باشد، ممنوع است! طبق موازین یکی از 
دانشگاه های امریکا، ناخن باید کوتاه، مرتب و بدون هرگونه آرایش و زیوری 
باشد. در دانشگاه باب جونزآمریکا، موهای مردان بایستی سبک طبیعی و 
سنّتی داشته باشد. تراشیدن موها، درهم وآشفته نمودن آنها به سبک فشن 
مجاز نیست. در دانشگاههای معتبر اروپا نیز چنین موازینی وجود دارد. در 
دانشگاه بریستول انگلیس، پوشش لباس دانشجویان، بایستی حداقل بدن 
آنان را از شانه تا زانو بپوشاند و لباس ها باید تمیز و اتوکشیده باشند. درضمن 
لباس ها نباید حاوی علائم، نشان ها و تصاویر برجسته باشند. پوشش شلوار 
نیز بایستی متناسب و متعارف باشد، پوشیدن شلوار جین ممنوع است. 
در دانشگاه اروپایی آکسفورد نیز، قوانین مشابهی درباره جزییات پوشش 
و آرایش وجود دارد. از آنچه گفته شد چنین برمی آید که اگر به روزترین 
و غنی ترین منابع علمی در یک دانشگاه، تدریس شود و اگر دانشگاه به 
بهترین و بزرگترین آزمایشگاه ها و سایت های تحقیقاتی مجهز باشد، وقتی 
دانشجوی جوان در محیط علمی، تابع مد و سلیقه خود باشد، مسلما با 
سطحی ساختن تمرکز فکری خود و دیگران، پارازیت های محیطی، برای 
خود و همدرسانش، ایجاد و از تمرکز عمیق خود و دیگران، جلوگیری 
»آموزش«  کیفیت  بالابردن  تحصیلات،  کیفی  افزایش  برای  می کند. 
کافی نیست، کیفیت »یادگیری« نیز اهمیت ویژه ای دارد. دانشگاه های 
معتبرجهان، یکی از راه های افزایش کیفی یادگیری را کنترل محیط 
آموزشی با وضع موازین محدود کننده درباره پوشش، آرایش و وضع ضوابط 
رفتاری درباره روابط دانشجویان با یکدیگر و اساتید می دانند.  آیا در جامعه 
ما نیز برای حراست از اهداف و کارکردهای محیط شغلی، علمی، آموزشی و 
...چنین موازین اصولی و چارچوب هایی وضع می شود؟! و اگر وضع می شود 
آیا با غیر رسمی جلوه دادن موازین و برخوردهای ضعیف که در اصطلاح 
دانشجویان ایرانی با پسوندهای »کماندویی« توصیف می شوند، موازین 
حداقلی به سخره گرفته نمی شوند؟! از تساهل های کوچک، آسیب های 
بزرگ برمی خیزد. حداقل آسیب های این تساهل، سطحی ساختن هدف 
محصلان، کوچک پنداری علم و دانشگاه، کم سوادی فارغ التحصیلان 

دانشگاهی، تبدیل دانشگاه به محیط تفریحی و ...است.

معاون استاندار قم:

هرگونه تبلیغات زودهنگام انتخابات 
ممنوع و جرم است

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: هرگونه تبلیغات 
زودهنگام انتخابات و در اختیار گذاشتن امکانات نهادها و موسسات وابسته 
به دولت و نهادهایی که از بودجه عمومی استفاده می کنند به نامزدهای 

احتمالی انتخابات ممنوع و جرم است.
احد جمالی عصر سه شنبه در جلسه شورای اداری استان قم در تالار 
معصومیه فرمانداری قم با اشاره به نزدیک بودن انتخابات دوازدهمین 
دوره ریاست جمهوری و پنجمین دوره شوراهای شهر و روستا، حضور 
گسترده مردم در انتخابات را سرمایه اجتماعی نظام اسلامی دانست و ابراز 
کرد: وزرات کشور به عنوان مجری انتخابات، بر مبنای اخلاق، قانون و بی 
طرفی وظایف خود را دنبال می کند تا زمینه مشارکت حداکثری مردم 
در انتخابات فراهم شود. وی ابراز کرد: استان قم در انتخابات هفتم اسفند 
سال گذشته )انتخابات مجلس شورای اسلامی( به عنوان بی مساله ترین 
استان در برگزاری انتخابات برگزیده شد و این مهم جز همکاری همه 
به دست نیامد. وی با انتقاد از کم کاری برخی دستگاه های اجرایی قم 
در انتخابات هفتم اسفند 94 گفت: در انتخابات گذشته اکثردستگاه ها 
همکاری خوبی برای برگزاری انتخابات داشتند ولی برخی دستگاه ها در 
حد انتظار ظاهر نشدند. جمالی با استناد به قانون انتخابات تاکید کرد: همه 
وزارتخانه ها، سازمان ها و اداره های وابسته به دولت موظف هستند برای 
برگزاری انتخابات با استانداران، فرمانداران و بخشداران همکاری کنند. وی 
با بیان این که انتخابات حیثیت نظام است تصریح کرد: دستگاه های اجرایی 
باید با تمام توان در راستای هرچه باشکوهتر برگزارکردن انتخابات وارد 
میدان شوند. انتخابات دوازدهمین دوره ریاست  جمهوری و پنجمین دوره 

شوراهای  اسلامی شهر و روستا، 29 اردیبهشت ماه 96 برگزار می شود.

فرماندار قم تاکید کرد

مالکیت استان قم 
بر کاروانسرای دیر گچین

فرماندار قم با تاکید بر مالکیت قم بر کاروانسرای تاریخی دیر گچین 
گفت: این موضوع کاملا ثابت شده و در مورد حقانیت قم در این زمینه به 

هیچ وجه محل مناقشه نیست.
رضا سیار روز سه شنبه در جلسه ستاد هماهنگی تسهیلات زائران و 
خدمات سفر نوروز 96 در تالار امام جواد )ع( استانداری، اظهار داشت: این 
مکان تاریخی جزو نقشه جغرافیای سیاسی قم است ولی به خاطر اهمال 
مسئولان قم، سند آن از طرف اداره کل ثبت اسناد و املاک تهران به نام 
منابع طبیعی این استان گرفته شده است. وی با بیان این که سازمان 
جنگل ها و مراتع کشور علاوه بر مالکیت این پلاک ثبتی مالکیت پلاک 
های مجاور آن را نیز به منابع طبیعی تهران واگذار می کند افزود: در حال 
حاضر متن پیش نویسی برای ابلاغ اعتراض قم به سازمان مذکور تهیه 
شده که پس از امضای استاندار به تهران ارسال خواهد شد. وی افزود: 
دفتر تقسیم های کشوری وزارت کشور باید به این قضیه ورود پیدا کند 
و دستوری به اداره ثبت ورامین مبنی بر تغییر نام این اسناد به نام پلاک 
ثبتی صادر نماید. وی با بیان اینکه تغییر در تقسیم های کشوری بدون 
مجوز هیات دولت امکان پذیر نیست، گفت: قم باید با استفاده از اسناد بالا 
دستی نسبت به احقاق حقوق خود اقدام کند، چراکه در صورت حل نشدن 
این مشکل دیر گچین از نظر قضایی جزو محدوده و قلمرو قم است ولی از 
نظر مالکیت در حوزه ثبتی ورامین محسوب می شود. وی افزود: دیرگچین 
جنبه گردشگری دارد اما اگر بخواهیم به عنوان خدمات بین راهی استفاده 
کنیم نیازمند یک سری اراضی ملی هستیم که این خدمات را توسعه 
دهیم. وی با اشاره به برخوردار نبودن این مکان تاریخی به راه دسترسی، 
افزود: تاکنون هیچ گونه راه دسترسی برای آن تعریف نشده و احتیاج به راه 
ورودی و خروجی امن و مطمئن دارد که اداره کل راه و شهرسازی قم باید 

آن را طراحی کند تا برآورد دقیقی از هزینه های آن احصا شود.

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع 
تقلید با اشاره به اقدام اخیر رئیس جمهور 
آمریکا در لغو روادید هفت کشور از جمله 
ایران گفت: آمریکایی ها با لغو روادید نشان 

دادند به تعهدات خود هم پایند نیستند.
وی روز چهارشنبه در جلسه درس 
خارج فقه خود در مسجد اعظم قم، بیان 
داشت: این ویزاها را که داد و چه کسی 
این ها را در آمریکا راه داد، خودشان کردند 
اما الان به تعهدات خود عمل نمی کنند 
و برای بسیاری از مردم مشکل درست 
کردند؛ عده ای می خواهند خانواده خود 
را ملاقات کنند، عده ای برای زندگی، 
کار و تحصیل مدت هاست در این کشور 
هستند و بسیاری از افراد دیگر که با این 
بی قانونی و بدعهدی دچار مشکل شدند.

وی با بیان این که این کار نه با اصول 
اخلاقی و نه با قوانین بین المللی سازگاری 
ندارد، ادامه داد: در تمام دنیا و از جمله 
کشور ما، تعهدهای دولت های گذشته 
مورد پذیرش دولت های جدید است اما 
تعهدات داخلی  به  آمریکا خودشان  در 
خود هم پایبند نیستند حال چگونه می 

شود به این کشور اعتماد کرد.
میان  در  گفت:  تقلید  مرجع  این 
کشورهای اسلامی که با بی عدالتی ورود 
نکته  ممنوع شده  آمریکا  به  آنها  اتباع 
پرورش  کشور  نام  که  است  آن  جالب 
دهنده تروریست یعنی همان عربستان 
های  حمله  در  آن  نقش  که  سعودی 

تروریستی حتی در خود آمریکا ثابت شده 
است، وجود ندارد و این نشان می دهد 
امروز پرده ها کنار رفته و حقیقت نمایان 
شده است. آیت الله مکارم شیرازی گفت: 
امروز ما باید در همان راه امام خمینی )ره( 
که اعتماد به مردم است حرکت کنیم و 
به دیگرانی که به تعهدات خودشان هم 

پایبند نیستند، اتکا نکنیم.
دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا 
دستور ممنوعیت صدور ویزا برای اتباع 
برای مدت  ایران  از جمله  هفت کشور 
محدود را صادر کرد. بر اساس این دستور 
سودان،  سومالی،  لیبی،  عراق ،  ایران، 
سوریه و یمن هفت کشوری هستند که از 
دریافت ویزای سفر به آمریکا منع شده  اند.

وی در بخش دیگری از سخنان خود 
از  استفاده  بدون  انقلاب  پیروزی  افزود: 

ارتش مسلح و اتکا به کشورهای خارجی و 
تنها با توکل بر خداوند و اعتماد بر مردم، 
معجزه الهی بود. آیت الله مکارم شیرازی 
اضافه کرد: حکومت 2 هزار و 500 ساله 
)ره(  راحل  امام  رهبری  با  شاهنشاهی 
ساقط شد و این درس عبرتی است در 
تاریخ که می شود با توکل بر خداوند و 

اعتماد بر مردم کارهای بزرگی انجام داد.
وی عواملی که باعث پیروزی انقلاب 
اسلامی با رهبری امام خمینی )ره( شد 
را مورد اشاره قرار داد و افزود: توکل بر 
بودن  و هم صدا  اتحاد  متعال،  خداوند 
مردم و این که همه حاضر بودند در راه 
هدف خود جانفشانی کنند، موجب شد 
در طی 10 روز از ورود امام راحل به کشور 

حکومت پهلوی سقوط کند.
داد:  ادامه  شیرازی  مکارم  الله  آیت 

بعد از پیروزی انقلاب، بسیاری از آثار به 
جا مانده از خاندان پهلوی از جمله خانه 
هایشان نشان می داد، آنها باور نمی کردند 
که دیگران نمی توانند به ایران و عرصه 
با  اسلامی  انقلاب  اما  بازگردند،  قدرت 
کمترین میزان شهید توانست حکومت 
ظالم و ستم گر شاهنشاهی را ساقط کند.
وی گفت: امروز هم حضور مردم در 
صحنه و حمایت آنها از رهبری مهمترین 
پشتوانه قدرت است و این درس عبرتی 
انقلاب  پیروزی  جریان  در  که  است 
اسلامی و دوران دفاع مقدس برای ملت 

ما به روشنی نمایان شد.
از  دیگری  بخش  در  همچنین  وی 
سخنان خود با قرائت روایتی از معصومین 
)ع(، ایمان و کمک رساندن به بندگان 
خدا را به عنوان مهمترین نیکی یاد کرد 
و ادامه داد: در همین رابطه باید مراقب 
بود شرک و ضرر رساندن به مردم از جمله 
بدترین کارهاست، بنابراین افراد جامعه 
باید از انجام کارهایی که به دیگران به 
طور مستقیم یا غیر مستقیم ضرر می 
رساند، خودداری کنند. آیت الله مکارم 
شیرازی گفت: اسراف در بهره گیری از 
منابع طبیعی، خرید اجناس خارجی که 
منجربه تعطیلی کارخانه های داخلی و 
بیکاری جوانان ایرانی می شود و آسیب 
رساندن به محیط زیست با قطع درختان 
و نابودی جنگل ها از جمله مصداق های 

ضرر رساندن به دیگران است.

آیت الله مکارم شیرازی:

آمریکایی ها با لغو روادید نشان دادند به تعهدات خود هم پایند نیستند
تلگرامـک

اخبــار

مریم طباطبایی ندوشن

در نظر دارد: پروژه تعمیرات و نگهداری شبکه و انشعابات گاز، حفاظت 
از زنگ و وسایل گازرسانی اداره گاز منطقه دو و شهرها و روستاهای 
تابعه و خدمات بهره برداری، امداد و گازبانی شهرها و روستاهای تابعه 
اداره گاز منطقه دو را از طریق مناقصه عمومی )یك مرحله ای( و پس از 

ارزیابیکیفیبه مناقصه گران واجد شرایط واگذار نماید:
الف- شرح مختصر کار:

1(شناساییمسیر شبکه و شیرهایگازیخطوط توزیع و تغذیه؛
2( عملیات همسطح سازی، گریسکاریو روانکاریشیرها؛

3(تعمیرات دوره ایو تعویض شیرها؛
4(تعمیرات و سرویس دوره ایایستگاههایتقلیل فشار و میترینگ در 

سطح استان.
ب- محل اجرا: منطقه 2 استان قم و شهرها و روستاهای تابعه

ج- شرایط پیمانکاران متقاضی:
1( توانایی انجام کار در مدت 365 روز تقویمی.

2( دارا بودن حداقل پایه 5 در رشته تأسیسات و تجهیزات و یا پایه 5 
رشته نفت و گاز )رشته خطوط انتقال و مخازن و تلمبه خانه ها و شبکه 

هاینفت و گاز( از سازمان مدیریت و برنامه ریزی
3( توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزیبه حساب شماره 
2174633403005 سیبا( به مبلغ 2/100/000/000 ریال به عنوان سپرده 

شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی. 
4( توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات 

قراردادی. 
د- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و ارزیابیکیفیتا تاریخ 

1394/11/19 می باشد.
 ـ- مهلت عودت اسناد ارزیابیکیفیو پاکات مناقصه تا پایان وقت  ه

اداریمورخ 1395/12/03 می باشد.
و- زمان گشایش پاکات ساعت 10:00 روز یکشنبه مورخ 1395/12/15 

می باشد.
مناقصه گران می توانند جهت خرید اسناد مناقصه )به مبلغ 350/000 
ریال با لحاظ مالیات بر ارزش افزوده( به آدرس قم, بین میدان امام 
خمینی و میدان شهید زین الدین کوچه شماره 18 شرکت گاز استان قم، 
امور پیمانها مراجعه نمایند. در ضمن این آگهی از طریق نشانی سایت 
شرکت گاز استان قم به آدرس: www.nigc-qpgc.ir یا سایت پایگاه 

ملیاطلاع رسانیمناقصات به آدرس www.spac.ir قابل دریافت است.  
نکات قابل توجه : 

1( ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد 
نخواهد کرد.

2( کارفرما در صورت درخواست پیمانکار منتخب ، به میزان 15% مبلغ 
اجرایقرارداد را به عنوان پیش پرداخت طبق شرایط پیمان و در ازایارایه 

ضمانتنامه بانکیبه پیمانکار پرداخت مینماید.
3( شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده و 

اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.
4( به پیشنهادهایمشروط و مبهم و پیشنهادهاییکه بعد از مدت مقرر 

در آگهیبرسد مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
5( در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره 
تلفکس امور پیمانهای شرکت گاز استان قم 36620004-025 تماس 

حاصل فرمایند. 

شماره مناقصه: 
95-20

شماره مجوز: 
4811

شرکت گاز استان قم

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

آگهی فراخوان مناقصه عمومی )نوبت اول(


